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Kiblízem 
-zma m, pojm. (í) samostalnik moškega spola 

 
Gibanje, ki izhaja iz zgornje Mežiške doline. Zavzema se za razvoj 
zaničevane, alternativne, mladinske kulture. Kiblisti so pripadniki 
Mladinskega društva Kulturna kibla in aktivni podporniki, izvajalci 
tovrstne kulture, za katero pravijo, da je pogosto zapostavljena in 
zavržena v kibl.



Mineva leto od rojstva Mladinske-
ga društva Kulturna kibla, ki je iz 
fantazijske ideje začelo tleti v re-
alnost ravno sredi družbeno-pan-
demske katastrofe. Že dlje časa 
je med peščico mladih v zgornji 
Mežiški dolini obstajala želja po 
skupnosti, sodelovanju, medsebo-
jni spodbudi, izvajanju projektov in 
platformah za ustvarjalce/-ke na 
področju kulture. Z novim društ-
vom so nastale nove priložnos-
ti in nove vezi. V letu delovanja 
smo zasnovali in izvedli razne 
dogodke, natečaje in druge pro-
jekte. Prav tako smo sodelovali 
z raznimi društvi, institucijami in 
posamezniki na lokalnem območ-
ju ter z zagonom krepili kulturo v 
naši družbi. 

Ta publikacija je nastala kot eden 
najpomembnejših projektov naše-
ga društva. Sprva je bil namen 
zanjo preprost; zajeti aktivnosti 
društva v dobrem letu delovanja, 
zato smo na prvih straneh pripravi-

li kratek vpogled v aktivnosti, ki 
smo jih izvajali in na njih sodelova-
li. Roko na srce, nam ideja o pre-
prostem in suhoparnem poročilu 
ni sedla. Želeli smo zakuhati nekaj 
svežega in drugačnega, zato smo 
segli v javnost in povabili mlade 
kreativce, da mladinsko publikaci-
jo soustvarijo z nami.

Avgusta smo razpisali likovni nate-
čaj za naslovnico publikacije. Med 
prijavami del je komisija v zased-
bi urednic Lare Domej in Vesne 
Plemen, akademske grafičarke 
Monike Plemen ter likovnega 
pedagoga in akademskega slikar-
ja Stojana Brezočnika izbrala li-
norez z naslovom Poletna župa, 
katerega avtorica je Živa Vaukan, 
študentka industrijskega in unikat-
nega oblikovanja na Akademiji za 
likovno umetnost, Ljubljana.

Poleg likovnega natečaja smo 
pripravili tudi literarni poziv, s kat-
erim smo želeli spodbuditi javnost, 
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da z nami deli avtorska literarna 
dela. Nabor poezij in kratkih zgodb 
mladih in tudi tistih malo starejših, 
ki so še vedno mladi po duši, se 
skriva v rubriki Premetane besede.

Pomemben del publikacije pa je 
tudi objava projekta Beseda s 
kulturnikom/-co, s katerim smo 
osvetlili imena mladih perspek-
tivnih kulturnikov, ki delujejo na 
območju Mežiške doline. Pose-
bnost intervjujev je v tem, da je 
vsako zadnje vprašanje postavil 
prejšnji intervjuvanec oz. intervju-
vanka naslednjemu oz. naslednji. 
Na ta način smo med sodelujočimi 
vzpostavili verižni dialog in opo-
zorili na pomembne tematike in 
problematike znotraj kulturnega 
prostora.

Cilj našega društva je od samega 
začetka enak: spodbujati mlade in
ustvariti platforme na kulturnem in 
umetniškem področju, preko kat-
erih bodo mladi lahko udejstvovali 
svoje potenciale in se razvijali. V 
Mladinskem društvu Kulturna kibla 
smo zato prižgali »špohert«, na-
brali sestavine in jih v loncu dobro 
premešali, da je zadišalo po Župi, 
katero že delimo med sokrajani, 
prijatelji in drugimi radovedneži.

Urednici

Vesna Plemen

Lara Domej



ZAČETEK ZGODBE 
MLADINSKEGA DRUŠTVA 
KULTURNA KIBLA

Kje so mladi? Kaj delajo? Se sploh še kdo 
ukvarja z glasbo in umetnostjo?

Vprašanja zgoraj, so nas, člane 
Mladinskega društva Kulturna ki-
bla, začela begati sredi poletja 
2021. Stali smo v krogu in raz-
pravljali o kulturnem propadu in 
zatonu naše generacije. Obso-
jali smo institucije, ki imajo moč 
in resurse za razvoj kulture ter 
aktivno spodbujanje mladih na 
tem področju, kljub temu pa zgolj 
bežno kaj naredijo za to. Ugotovili 
smo, da je pandemija, ki jo je pov-
zročil famozni covid-19, situacijo 
še poslabšala. Izguba motivacije, 
kreativnosti in zmanjšana količina 
socializacije so našo generacijo 
oropale zagnanosti, radovednosti 
in volje po ustvarjanju. Prišli smo 
do zaključka, da kljub naši ra-
zočaranosti, obsojanje samih in-

stitucij ni smiselno.  Ali smo nam-
reč res generacija, ki le čaka, da 
bodo drugi kaj naredili za nas, sami 
pa ne bi niti mignili? Zagotovo ne. 
Vsaka institucija ima svojo funkci-
jo, deluje na svoj način in ni dolžna 
ugajati vsem po vrsti. Pravzaprav, 
tudi če bi se še tako trudila, njen 
starejši kolektiv najverjetneje ne bi 
vedel, kako ustreči, zadovoljiti in 
spodbuditi našo zmedeno in kom-
pleksno mlajšo populacijo. 

Stvari smo zato vzeli 
               v svoje roke!



V tem duhu smo lansko leto 
sredi poletja ustanovili in regis-
trirali mladinsko društvo, preko 
katerega se lahko mladi s po-
dročja kulture povezujejo, sode-
lujejo, spodbujajo ter s skupnimi 
močmi organizirajo in izvajajo 
razne projekte. Poimenovali smo 
ga Kulturna kibla. Ideja za tem 
imenom izhaja predvsem iz (še 
zmeraj) občega razumevanja, da 
je kulturno tisto, kar je klasično, 

estetsko, primerno,formalno, mod-
erno ipd. Kakorkoli že, pod kulturo 
spadajo vse zvrsti glasbe in umet-
nosti, načini vedenja ter mode, ne 
samo tiste, ki so se obče uveljavile 
za kvalitetno in kulturno. Ker je 
mladinska alternativna kultura v 
sodobnem času še vedno potisn-
jena v kot in vržena v “kibl”, smo 
naše društvo, ki osnuje na takšni 
kulturi, poimenovali Kulturna kibla.



OSREDNJI CILJI 
N A Š E G A D R U Š T VA

    IZVAJATI PROJEKTE NA 
    PODROČJU KULTURE

MLADIM OMOGOČITI PLATFORME
PREKO KATERIH LAHKO DELUJEJO

Kot člane društva sta nas že večkrat doletela ta dva vprašanja:

Pa se vam res zdi, da se v vašem kraju (Mežica) 
ne dogaja kaj za mladino?

Kar se tiče mladinske populacije 
v našem kraju, je ta, več kot očit-
no, prikrajšana. Starejši imajo že 
leta ustanovljena društva, prostor-
sko so že dolgo časa priskrbljeni 
(nekoč z Domom upokojencev in 
danes z Medgeneracijskim cen-
trom Mežica, katerega v veliki meri 
uporablja njihova generacija). Za 
otroke in najmlajše skrbita Mežiški 
vrtec ter Osnovna šola Mežica, ve-
liko dogodkov pa za njih vsako leto 
izvede tudi Izobraževalno kulturno 
društvo mladih Perkmandelci. Kaj 
pa dijaki, študenti in mladi zapos-
leni? Zatekajo se v gostilne, pa ne 
da bi to bilo kakorkoli zaničevalno,

je pa žalostno, da za njih ne ob-
staja kakšna druga privlačna in-
stitucija, kot je na primer KKŠ-jev 
Kompleks na bližnjih Ravnah na 
Koroškem. Žalostno je tudi, da se 
tisti, ki se tukaj ukvarjajo s kulturo, 
zaradi pomanjkanja platform in 
priložnosti ne morejo lokalno ude-
jstvovati, zato bežijo proti Ljubljani, 
Mariboru ali pa celo čez državno 
mejo. Kaj se pravzaprav dogaja z 
mladino v Mežici? Če izključimo 
vse dogodke pod starostjo 14 let 
in vse dogodke, ki so namenjeni 
celotni lokalni skupnosti, ni niti ene 
stvari, ki bi direktno nagovarjala iz-
ključno mlade do 30. leta.



   USTVARITI VEČNAMENSKI 
  PROSTOR ZA MLADE

P O V E Z AT I  M L A D E  V
ZGORNJI MEŽIŠKI DOLINI

Zakaj se trudite, če so odzivi mladih slabi? 

Peščica nas je, ki si želimo deliti 
svoje ustvarjanje z drugimi in jih 
spodbuditi, da tudi sami pristopijo 
h kulturi in razvijajo svojo krea-
tivnost. Kar delamo, delamo za 
skupnost, kot tudi za sebe. Izvaja-
mo dogodke in projekte, ki se nam 
zdijo zanimivi in katerih se želimo 
sami udeleževati. Vse bolj ugotav-
ljamo, da mladi v manjših krajih 
niso navajeni, da se tovrstni do-
godki, ki jih izvajamo, pojavljajo v 
njihovem okolju, zato zanje nimajo 
posebnega zanimanja. Verjam-
emo, da če ohranimo konsistenco 
dogodkov in projektov, se bodo 
mladi zanje začeli tudi bolj zanim-

ati. To smo v enem letu delovanja 
tudi dokazali. Število članov se je 
iz prvotnih treh ustanoviteljic pov-
zdignilo na 26, pri organizaciji in 
izvedbi projektov pa nas aktivno 
sodeluje vedno več. Ustvarili smo 
manjšo skupnost, ki se sčasoma 
širi. Zakaj se torej trudimo? Ker 
smo opazili, da mladi potrebujemo 
takšno skupnost. Potrebujemo 
več spodbude in več priložnosti v 
kraju, v katerem živimo.



P L A T F O R M E
ZA MLADE USTVARJALCE

Odri za glasbenike, literarni večeri 
za literate, razstave za likovne 
umetnike ipd. S projekti, ki pro-
ducirajo platforme, na katerih se 
lahko kulturniki udejstvujejo, želi-
mo mladim omogočiti, da razvija-
jo svoje ustvarjalne potenciale na 
lokalnem območju. Takšnih do-
godkov si želimo več, saj menimo, 
da pri mladih krepijo kreativnost, 
odprtost, iznajdljivost in naklon-
jenost lokalni skupnosti, hkrati pa 
jim omogočajo, da razvijajo svoje 
interese in sposobnosti. 

Na drugi strani pa takšni projek-
ti veliko pripomorejo tudi lokalni 
skupnosti sami, v obliki kulturne 
pestrosti, razigranosti, izmenjave 
znanj in grajenja odnosov. Prav ta-
ko ponujanje tovrstnih platform 
rešuje bistven problem, s katerim 
se soočajo predvsem manjši kraji,

kot je naš, in sicer t. i. »beg mož-
ganov«. Kompetentni mladi se 
selijo v večje kraje, saj ti ponu-
jajo raznovrstne izobraževalne 
programe in institucije za osebni 
razvoj, ponujajo razne skupnosti, 
boljše zaposlitvene možnosti ipd. 
Ker jim domači kraj tega ne ponu-
ja, se po izobraževanju pogosto 
ustalijo tam, kjer so tekom študija 
imeli vse to na razpolago. 

Kako torej zaustaviti beg mož-
ganov? Mladim je treba v do-
mačem kraju omogočiti tisto, kar 
kot dijaki in študenti najbolj po-
trebujejo: platforme in mladinsko 
skupnost.



VEČNAMENSKI 
P R O S T O R  Z A  M L A D E

Eden najpomembnejših ciljev 
našega društva je ustvariti fizični 
prostor za mlade, ki bi bil večna-
menski. V njem bi lahko izva-
jali manjše notranje koncerte, 
razstave, literarne večere, izo-
braževalna predavanja, spontana 
druženja itd. 

Trenutno se naše društvo seli iz 
enega prostora v drugega. Men-
imo, da je odgovornost Občine, 
da poskrbi tako za starejše kot 
za mlade. Veliko starejših zahaja 
v Medgeneracijski center Mežica, 
kjer se družijo, ustvarjajo in izvaja-
jo razne dogodke. Tudi nas mlade 
so že mnogi napotili tja, ampak 
ugotovili smo, da je ideja o sožitju 
generacij, okoli katere se je zas-
noval MC Mežica, ideološka in 
neizvedljiva. Generacije so si pre-
več različne, imajo drugačno dina-

miko, želje in potrebe, zato jih je 
nemogoče uskladiti na eni lokaciji. 
Prostori Osnovne šole, Medgen-
eracijskega centra in Narodnega 
doma Mežica so izjemni za mno-
ge projekte, ampak dejstvo je, da 
so to organizirane, odgovorne in-
stitucije, ki so namenjene VSEM 
občanom. Mladi potrebujemo 
zasebnost in samostojnost, skrat-
ka prostor, v katerega višji organi 
ne bi strogo posegali. Ker smo 
neprofitno društvo, predvsem di-
jakov, študentov in mladih zapos-
lenih, nimamo zadostne finančne 
stabilnosti za najem tovrstnega 
prostora. Vseeno potreba po njem 
ostaja, zato se nam zdi izredno 
pomembno, da s podporo lokalnih 
institucij in Občine v bližnji prihod-
nosti ustanovimo Mladinski center 
oz. večnamenski prostor, namen-
jen mladim.



MEDKRAJEVNO 
P O V E Z A T I  M L A D E

Čeprav smo ustanovitelji društvo 
locirali v svojem lokalnem kra-
ju, se ne želimo omejevati zgolj 
na njegovo območje. Občutek 
konkurenčnosti med občinami 
ni nujno slaba stvar, je pa že na 
daleč očitna in ustvarja odpor do 
medsebojnega sodelovanja tudi 
pri mlajši generaciji. Cilj društ-
va je vzpostaviti mrežo mladih 
posameznikov po vsej zgornji 
Mežiški dolini, ki bi dvignila kulturo 
mladih na Koroškem, prav tako pa 
vzpostaviti zavezništva z drugimi 
mladinskimi društvi, zavodi in in-
stitucijami. 

S projekti, kot je publikacija Župa, 
v kateri svoja dela objavljajo mladi 
ustvarjalci in ustvarjalke iz celotne
Mežiške doline ter sodelovanji in

projekti z drugimi izvajalci, smo 
spet aktivirali mladinsko kulturo na 
našem območju, zato lahko s pon-
osom rečemo, da nam uspeva to, 
kar smo si zastavili.

Postali smo člani NVO (Mreža 
nevladnih organizacij) in podporni-
ki mreže Kornet (Koroška mreža 
podpornega okolja za mlade).



Avtorica: Martina Kordež
natečaj za naslovnico



KAJ SI MLADI ŽELIJO
V  S V O J E M  K R A J U ?
ANKETA 2021

V letu 2021 smo izvedli anketo med mladimi v zgornji Mežiški dolini. 
Zanimalo nas je, česa si mladi želijo in kaj najbolj potrebujejo v svojem 
lokalnem kraju. 

Celostno statistiko rezultatov si lahko ogledate na naši spletni strani: 
https://kulturnakibla.wixsite.com/mdkk 





MLADINSKI PROSTOR?
DELAVNICA IN DISKUSIJA



V letošnjem jesenskem času smo 
člani društva MD Kulturna kibla 
organizirali dve akciji, ki sta bili 
namenjeni izpostavljanju mladin-
ske problematike. Prvi dogodek 
je temeljil na interakcijski delavn-
ici ‘’A smo za mlad plac?’’, ki je 
bila organizirana v sodelovanju s 
kulturnim društvom raum AU. Na 
delavnici smo izdelali kolaže na 
temo mladinski prostor in ob tem 
razmišljali, kje konkretno bi lahko 
v Mežici mladi uporabili prazne 
prostore in na kakšen način. Lik-
ovne izdelke v tehniki kolažev smo 
24. septembra 2022 predstavili na 
tržnici v Mežici, kjer smo zbira-
li mnenja in kritike sokrajanov in 
sokrajank.

Kolaže smo javno predstavili na 
našem drugem dogodku, v sklopu 
projekta, ki smo ga organizirali v 
mali dvorani Narodnega doma v 
Mežici, in sicer v petek, 11. no-
vembra 2022. Diskusijski večer je 
potekal v predvolilnem času lokal-

nih volitev, s čimer smo člani društ-
va želeli nakazati na vprašanje, ali 
smo mladi ‘’uslišani’’ samo takrat 
kadar potekajo volitve. Namen 
diskusije je bil izpostaviti problem 
mladinskih prostorov v manjših 
krajih in poizvedeti, kakšno mnen-
je o mladinskih prostorih imajo kl-
jučni akterji v našem okolju, torej, 
kaj lahko na podlagi dolgoletnih 
izkušenj povedo in kaj ugotavlja-
jo da so danes konkretni problemi 
pri vzpostavitvi mladinskih centrov 
oz. prostorov. Gostje pogovora so 
bili župan Občine Mežica, Dušan 
Krebel, predsednik Komisije za 
mlade in šport, Aleksander Praper, 
arhitekt in urbanist, Borut Bonči-
na in protikandidati lokalnih vo-
litev: Irena Pirtovšek Mazej, Mark 
Maze in Franjo Hercog. Pogov-
or je vodila Liza Kožar, nekdanja 
predsednica Kluba koroških štu-
dentov s sedežem na Ravnah na 
Koroškem.

Na diskusiji je bilo nekaj govora o



tem, da bi morali mladi predstaviti 
konkretno lokacijo in konkretni tip 
prostora, ki si ga želijo v Mežici. 
Glede na to, da ima Mežica kar 
nekaj praznih in neizkoriščenih 
prostorov, bi radi poudarili, da 
je nam pomembno zgolj to, da 
mladina dobi svoj prostor, ki bo 
ločen od Medgeneracijskega cen-
tra Mežica, kajti ugotavljamo, da 
MCM enostavno ne ponuja pogo-
jev ali ustvarja mladim domače-
ga in zanimivega vzdušja, da bi 
se tam lahko oblikovala in živela 
mladinska skupnost. Čeprav je 
ideja o Medgeneracijskem sožitju 
čudovita in pri nas obstaja v ra-
zličnih pogledih, je v obliki, kot jo 
skuša realizirati MCM, ideološka. 
Generacija starejših in generacija 
mladih imata (sploh v manjšemu 
kraju) popolnoma drugačno dina-
miko, drugačne interese, načine 
razmišljanja, vedenja, cilje, žel-
je itd., zato se ne usklajujeta do-
volj, da bi lahko udobno sobivali v 
enem prostoru (pri čemer pa to ne 
pomeni, da ne moreta sodelovati).

Medgeneracijski center Mežica 
je sterilen in organiziran prostor, 
ki ga upravljajo višji organi, pros-
tor, ki je javen in namenjen vsem. 
Mladi potrebujemo zasebnost, 
priložnost za samostojnost in 
manevrski prostor za kreativnost, 
katero MCM s svojo sterilnostjo, 
strukturo, načinom delovanja in 
določenimi pravili bolj omejuje kot 
spodbuja.

Naše društvo se zavzema za 
ločen prostor, ker želimo prostor 
prilagoditi mladim, ne pa mlade 
prilagoditi prostoru. Želimo jim 
omogočiti lokacijo, kamor se lah-
ko zatekajo, družijo, ustvarjajo, 
izvajajo dogodke, se udeležujejo 
dogodkov, razvijajo svoje poten-
ciale in kjer se razvijajo nove or-
ganizacije in skupine mladih.

Ker zastopamo interese vseh mla-
dih v Mežici, da ne bo narobe ra-
zumljeno, ne želimo prostora zgolj 
za namene našega društva, tem-
več za vse mlade v Mežici, kot tudi 
za druga mladinska društva, za-
vode in organizacije.

“Člani društva MD Kultur-
na kibla menimo, da če 
mladim ne damo konk-
retnih priložnosti in ra-
zlogov, da ostanejo v naši 
občini, se bo razvoj kraja 
bistveno upočasnil. Mla-
di smo gonilo prihodnosti 
in nismo strošek, temveč 
najboljša investicija, ki jo 
vsak kraj potrebuje.”

- Monika,
predsednica društva 
MD Kulturna kibla



Kolaž 1, 50x70cm

Kolaž 2, 50x70cm



Že drugo leto zapored se je od 
kmetije Vojak-Jakopič pa vse 
do centra Mežice slišala odbi-
ta zasedba koroškega open air 
festivala Rock Vojak. Poletni 
spektakel smo prvič izvedli lani, 
mesec po registraciji našega 
društva. S soorganizatorjema 
Izletniško kmetijo Vojak-Jakopič 
in Gašperjem Kamnikom 
(vokalist in bobnar skupine 
Juicy Pussy) smo v letu pohoda 
korona-virusa skušali ljudem 
povrniti kulturno dogajanje. V 
zavetju mežiških hribov in Pece 
smo pri Vojaku ustvarili »coun-
try« vzdušje z ročno zbitim šan-

kom, preko katerega se je točila 
pijača in stregla hrana, lesenimi 
koluti namesto miz, balami za 
posedanje in odrom, na kater-
em so pozno v noč igrali Mani-
fest, Juicy Pussy, Cestar blues 
band in Milan Kamnik band.

Odziv ljudi nas je navdihnil, zato 
smo letos izvedli še drugo edici-
jo tega dogodka. Na prvo juli-
jsko soboto se je že pred začet-
kom  festivala na travniku onkraj 
prizorišča vrstilo več šotorov 
kot lani. Čakajoč na prvi bend 
se je druženje iz kampa počasi 
začelo premikati proti šanku. 

KOROŠKI OPEN      ROCK VOJAK IN
A I R  F E S T I V A L       ROCK VOJAK VOL. 2
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Ob sedmih zvečer so oder spet 
otvorili Juicy Pussy in Manifest, 
vzdušje festivala pa je prišlo do 
vrhunca, ko je na oder stopila 
domača Piksna. Po skoraj pet-
najstih letih se je priljubljena ko-
roška punk-rock skupina vrnila 
v zasedbi Luke Perneka, Dejana 
Vončine, Borisa Strmčnika in 
Mateja Podričnika. Množica pod 
odrom je obujala spomine, pela 
in dvigala roke v zrak. Nostal-
gičen občutek je bil neopisljiv 
in edinstven. Po treh razigranih 
koroških skupinah so na oder 
priskakljali še štajerski Happy 
Ol’ Mcweasel, noč pa so v duhu

bluesa, funka, reggaeja in soula
zaključili Prismojeni profesorji 
bluesa.

Zahvala za izvedbo sončnega, 
nostalgičnega in neponovljive-
ga rock festivala gre organiza-
torju Gašperju Kamniku, Izlet-
niški kmetiji Vojak-Jakopič, 
Narodnemu domu Mežica in 
naši ekipi Mladinskega društva 
Kulturna kibla. Zahvala za po-
moč, podporo in sofinanciran-
je pa Občini Mežica, Komuna-
li Mežica, Papirnici  Ostržek, 
Mežiškim gasilcem in vsem os-
talim pomočnikom.



ŠE NE TRADICIONALNI IN 
LETOS ŽE TRADICIONALNI 
FESTIVAL MAKARONFLAJŠA 
IN TIFE
Že tretje leto se je pred Narodnim 
domom Mežica kuhalo makaron-
flajš in pripravljalo tifo s krompir-
jem. Med vsemi ekipami je bila 
že drugo leto zapored tudi naša, 
ki je pripravila alternativno različi-
co mesne jedi. Prvo leto smo na 
stojnici pripravljali brezglutenske 
makarone z omako iz gobic in so-
jinega drobljenca, drugo leto pa 
navadne makarone s skoraj enako 
omako, vendar z dodatkom pekoč-

ih čilijev. Brezmesne makarončke 
smo, po zaslugi naše glavne ku-
harice Ivane, hitro razdelili.

Zahvaljujemo se Dejanu Dimecu 
in Narodnemu domu Mežica za 
izvedbo festivala in priložnost za 
udeležbo. Upamo, da se spet vi-
dimo prihodnje leto na makaronf-
lajšfestu!



ŽGANKARIJA

“Presenetili so me pozi-
tivni odzivi vsejedcev na 
naš alternativni pristop h 
kuhanju tradicionalnih jedi. 
Vesela sem, da s takšnimi 
koraki naše društvo pre-
mika meje v družbi.”

- Vesna

V letošnjem letu zares ni manjkalo 
kulinarične pestrosti v našem kra-
ju. Že v drugi ediciji je sokrajanka 
Tatjana Smuk, letos skupaj z Nar-
odnim domom Mežica, izvedla 
festival žgancev. Z namenom ohr-

anjanja tradicije smo se Žgankari-
je udeležili tudi mi. Pripravili smo 
pšenične žgance in jih zabelili s 
sojinim drobljencem, zraven pa 
smo ponudili še kavo z rastlinskim 
mlekom.



Mežiški literarni večeri

“Branje   ni   samo  branje. 
Je vstop v druge svetove, 
širjenje naše domišljije, 
je nadgrajevanje naše-
ga znanja. Govoriti o 
prebranem nam omog-
oča, da to predamo 
tudi drugim.”

Letošnje leto smo v Medgener-
acijskem centru Mežica izvajali 
literarne večere. Ob sprošče-
nem vzdušju, toplemu čaju in 
slastnem pecivu smo se ob 
petkih zbirali ljubitelji literature, 
takšne ali drugačne. Prostor 
so zapolnile avtorske kratke 
zgodbe, refleksije in poezije, 
poleg njih pa so bile predstav-
ljena tudi nekatera neavtorska, 
že uveljavljena dela, ki so bila 
obiskovalcem blizu. Po branju 
smo se pogovarjali, delili mnen-
ja, kritike in pohvale. 

Namen literarnih večerov je bilo 
predvsem druženje in pogovor 
med mladimi kot tudi starejšimi 

entuziasti literature. Vse je po-
tekalo  v odprtem krogu in pros-
ti besedi, saj se je že na začetku 
vzpostavilo vzdušje enakovred-
nosti, tj. brez voditeljev in 
poslušalcev, skratka pogovor v 
svoji naravni obliki, ki spodbuja 
izmenjavanje prepričanj in mišl-
jenj, četudi si nasprotujočih. 

V prihajajočem letu želimo lit-
erarne večere približati širši 
javnosti, zato jih bomo prestavi-
li na prosto. Prav tako želimo 
na vsako srečanje povabiti lit-
erarnega ali glasbenega gosta, 
ki bo popestril vzdušje in z nami 
delil tudi kakšno avtorsko delo.

- Lara



PROSTO

Avtor: Rok Piko
natečaj za naslovnico



SHOOT V POLETJE
V soboto, 25. junija, smo ustrelili v poletje!

V težkem pričakovanju poletja 
smo Kiblisti za Narodnim domom 
Mežica ustvarili sproščen ambient, 
katerega so zadnjo junijsko sobo-
to zasedli mladi izvajalci. Sceno je 
otvoril lokalni reper Rusi, z akus-
tiko sta večer nadaljevala Tomi in 
Vitan iz Overheat, v svoj ritem so 
nas ukleščili izvirni White Blackout, 

One Plan pa so z nostalgični-
mi coverji prizorišče spremenili v 
plesišče. Ohranjanje mladinske 
kulture in omogočanje mladim iz-
vajalcem, da se predstavljajo, je 
bistvo našega društva, zato bomo 
v prihodnje izvajali še več takšnih 
dogodkov. 



Za samo organizacijo tega »street 
jama« so bili zaslužni člani naše-
ga društva Amadej Grauf, Domen 
Grauf in Blaž Podhostnik. Mi smo 
se imeli izjemno lepo in se zah-
valjujemo vsem, ki ste se z nami 
podružili in prišli podpret mlade v 
kulturi. Zahvaljujemo pa se tudi 
Narodnemu domu Mežica (še pos-

ebej Tadeji in Giti), Shoot Art Cafe-
ju, Občini Mežica in Kulturnemu 
društvu Šok Teater, lokalni foto-
grafinji Tatjani Smuk ter dona-
torjem Piceriji Krebs, Hancmanu 
d.o.o., Papirnici Ostržek, Herkulu 
Koroška in Agenciji Steber za do-
datno podporo.



Aprila so v kuhinji Medgeneraci-
jskega centra Mežica potekale 
kuharske delavnice s pridihom 
prihajajočega velikonočnega 
vzdušja, na katerih smo pekli 
tradicionalno slovensko potico 
z raznovrstnimi nadevi kot tudi 
njene veganske različice. 

Predvsem smo s tem projektom 
izkoristili priložnost, da se pod-
ružimo in izmenjamo kuharske 
veščine tradicionalne slovenske 
kulinarike, hkrati pa poskrbimo, 
da se recepti naših prednikov 
ohranijo v rokah mlajše gener-
acije. 

Ob vsem tem se zahvaljujemo 
MC Mežica, da so ta projekt 
omogočili z brezplačno izpos-
ojo prostorov in financiranjem 
pekovskih sestavin. Nenazad-
nje pa gre zahvala tudi glavni 
pobudnici delavnic, članici MD 
Kulturna kibla, Ivani Tominc za 
izvedbo. 

KULINARIČNE DELAVNICE: 
»NEKI SVATKEGA«



BESEDA S 
KULTURNIKOM/-CO

Beseda s kulturnikom/-co pred-
stavlja mlade posameznike iz 
Mežiške doline, ki so aktivni na 
področju kulture. V kratkih interv-
jujih lahko spoznate dela, mnenja 
in občutke v zvezi z njihovim po-
dročjem in mladinsko kulturo.

Posebnost vsakega intervjuja 
je zadnji del, ki od posamezni-
ka zahteva, da v obliki vprašanja 
naslovi tematiko ali problematiko s 
področja kulture, ki se mu zdi na-
jbolj relevantna. Na to vprašanje 
potem odgovori naslednji interv-
juvanec ali intervjuvanka, ki prav 
tako postavi vprašanje sledečemu 
oz. sledeči. Ključen namen projek-
ta je bilo predstaviti posamezne 
kulturnike in kulturnice, usmeriti 

pozornost v pomembne teme 
znotraj kulture in vzpostaviti ver-
ižni dialog okoli njih.

V prvi izvedbi projekta je sodelova-
lo devet intervjuvank in intervju-
vancev: Tisa Praprotnik (fotograf-
inja), Gregor Podričnik (igralec), 
Manifest (punk-rock skupina), 
Laura Kumprej (slikarka), Mateja 
Potočnik (sopranistka), Monika 
Plemen (grafičarka), Tinkara Led-
nik (flavtistka), Blažka Merc Prap-
er (pisateljica) in Vita Gaiser (per-
formativna umetnica).

Vsem kulturnikom/-icam se zah-
valjujemo, da so pri projektu 
sodelovali!



TISA PRAPROTNIK
Študentka grafičnega oblikovanja 
NTF, Ljubljana
Fotografinja

Tisa trenutno živi v Ljubljani, kjer 
zaključuje študij grafičnega ob-
likovanja na Naravoslovnoteh-
niški fakulteti. Fotografija jo je 
navdušila že v prvem letniku Gim-
nazije Ravne, ko se je vključila v 
Fotokrožek, kjer jo je mentorica 
Sonja Buhvald usmerjala, ji omog-
očala rast ter jo spodbujala, da se 
je udeleževala različnih fotograf-
skih tekmovanj. Do zdaj je imela 
že par razstav, zadnjo v Ribnici na 
Pohorju. Hvaležna je, da je tekom 
gimnazijskih in študentskih let že 
imela toliko priložnosti se preiz-
kusiti na različnih področjih. To ji 
je odprlo ogromno smeri, v katere 
se lahko razvija ter možnosti za 
zaposlitev.

Glavni medij, ki ga uporabljaš, 
je fotografija. Tvoj objektiv rad 
zajame ljudi v bežnih trenutkih. 
Kaj je zate posebnega v teh pre-
prostih in vsakdanjih delčkih 
dneva, ki jih fotografiraš?

Zanimivo mi je dejstvo, da se st-
vari zdijo vsakdanje in rutinske, 
če pa jih pogledamo iz drugačne-
ga zornega kota ali skozi lečo 
fotoaparata, pa lahko vidimo svet 
v čisto drugi luči. Rada se igram s 
svetlobo in vedno skušam dodati 
nekaj novega ter drugačnega fo-
tografijam, hkarti pa jih ohranjati 
surove ter pristne. Velika razlika 
je ali vložiš ure in ure, celotne ek-
ipe ter denar v en fotošuting ali pa 
sam fotografiraš svoje prijatelje 
v nenačrtovanih situacijah. Meni 
osebno so slednje ljubše. 

Kot mlada fotografinja in grafič-
na oblikovalka svoja dela deliš 
tudi prek socialnih omrežij. 
Imajo te objavljene fotografije 
na spletu zate drugačno funk-
cijo in učinek v primerjavi s fo-
tografijami v fizičnih razstavnih 
prostorih, kot je galerija?

Dobro je razmišljati o tem, saj so 
socialna omrežja velika odskočna



deska, še posebej za mlade umet-
nike, saj ta omogočajo ogromno 
vidljivost ter možnost se povezati 
z drugimi umetniki. Po drugi stra-
ni pa sama vidim večjo vrednost 
ter pomembnost v tem, da svoja 
dela razstavljaš v fizičnih pros-
torih, saj ti le-ta dajo potrditev ter 
razpoznavnost na čisto drugačen 
način. Sama sem tudi kar odsot-
na na družbenih omrežjih in hitro 
opazim, da mi manjka mreženje v 
tej smeri. 

Šolski sistem danes postaja ved-
no bolj standardiziran. Meniš, 
da ponuja dovolj možnosti za 
razvoj kreativnosti pri mladih 
ali se ti zdi preveč omejujoč? 
Kakšne so tvoje izkušnje?

Meni osebno šolski sistem ni dajal 
velike motivacije za razvijanje krea-
tivnosti, razen tistih par predmetov 
oz. profesorjev, ki so te spodbujali, 
da si dobesedno prijel svinčnik v 
roke in fizično risal na papir. Ško-
da se mi zdi, da se sistem veliko 
bolj nagiba k naravoslovnim pred-
metom ter sistematičnemu učenju, 
kot pa da bi spodbujal, da bi ljudje 
malo drugače gledali na svet. Že 
sama sem imela veliko težavo iz-
brati fakulteto, ker ni neke zlate 
sredine med likovno akademijo, 
kamor kot gimnazijska maturantka 
ne bi bila sprejeta zaradi likovnega 
neznanja ter npr. mojo fakulteto, ki 
temelji na naravoslovju. 
 

Katero je zate najbolj relevant-
no problemsko oz. tematsko 
vprašanje na področju kulture 
danes? 

Kot mlad umetnik na neki točki 
začneš premišljevati o svoji pri-
hodnosti in kam te bo ta odpelja-
la. Kako se spromoviraš in hkrati 
še vedno ostaneš zvest temu, kar 
te veseli? Kako najdeš službo z 
dobro plačo, da lahko normalno 
živiš?



Lizbona, 2022

Lana, Uršlja Gora, 2021

“Zanimivo mi je dejstvo, 
da se stvari zdijo vsak-
danje in rutinske, če pa 
jih pogledamo iz dru-
gačnega zornega kota 
ali skozi lečo fotoapara-
ta, pa lahko vidimo svet 
v čisto drugi luči.“



Prvi studio akt, 2021



GREGOR PODRIČNIK
Diplomirani dramski igralec

Diplomirani dramski igralec 
Akademije za gledališče, radio, film 
in televizijo (AGRFT) z močnimi 
koroškimi (mežiškimi) koreninami. 
Prejemnik študentske Severjeve 
nagrade, študentske nagrade Zla-
tolaska za igro in nagrade Matiček 
za igro. Že v času pred akademi-
jo je Gregor sodeloval z mnogimi 
kulturnimi društvi in ustanovami, 
kjer je še kot ljubiteljski igralec 
nanizal precejšnje število vlog. 
Dolgo let je že tudi član Pihalnega 
orkestra Rudnika Mežica. Trenut-
no deluje kot svobodni umetnik in 
redno sodeluje z institucionalnimi 
in neinstitucionalnimi gledališči. 
Kljub temu, da že od začetka štu-
dentskih let živi v Ljubljani, se še 
vedno pogosto vrača v svojo rod-
no Mežico, ki je zibelka njegovih 
odrskih začetkov.

Umetniško izražanje deliš na 
odrih po vsej Sloveniji, tudi na 
večjih, kot so SNG Drama Lju-
bljana, SNG Drama Maribor itd. 

Je katera vloga, ki si jo igral, 
nate naredila še posebej močan 
vtis? Te je kdaj spremljala tudi 
zunaj gledališč?

Tukaj bi izpostavil Shakespearjevo 
Zimsko pravljico, v kateri sem blodil 
kot sicilski kralj Leontes. Zame je 
bila to prelomna študentska vloga, 
ki mi je prinesla tudi Severjevo na-
grado in me (bojda) postavila na 
zemljevid mladih igralcev, na ka-
tere je treba biti pozoren. Vloga, 
ki je segla čez moje dobro skrite 
notranje zidove in kakšnega od 
njih tudi podrla. Bil sem primoran 
iti čez cel spekter emocij in stanj 
(od skrajne blaznosti do iskrene 
ljubezni). Mentorji so bili z mano 
neizprosni. Je tudi edina vloga, 
ki sem jo (po pričevanju cimrov) 
(pre)večkrat prinesel domov z vaje 
in bil precej tečen.

Bi lahko kot predsednik in vodja 
KD Šok teatra Mežica rekel, da ti 
je okolje, v katerem si odraščal, 



omogočilo dovolj spodbude 
in možnosti za razvoj na umet-
niškem področju? Bi dal kakšen 
nasvet mladim ustvarjalcem, ki 
jih zanima performativnost oz. 
teater?

Blaženo »krivdo«, da sem se 
»okužil« z gledališčem, nosi os-
novnošolska učiteljica in dolgo-
letna vodja dramskega krožka 
Milena Golob (žal že pokojna), za 
kar ji bom hvaležen za vekomaj! 
Zasluge za mojo začetno gledal-
iško rast ima tudi (tudi žal že poko-
jna) Mirjam Lapanja, ki je imela za 
sabo bogato ljubiteljsko gledališko 
ustvarjanje. Od takrat naprej je 
moje zanimanje za teater ekspo-
nentno raslo iz dneva v dan. Prišlo 
je obdobje, ko sem se še kot sm-
rkavec začel aktivno vključevati v 
lokalna društva in začel pogosto 
sodelovati na različnih kulturnih 
prireditvah v kraju in tudi širše. 
Gabarite, ki so kasneje botrovali 
ustanovitvi Šok teatra kot samos-
tojnega društva, je postavilo Tu-
ristično društvo Mežica, ki mi je 
takrat omogočilo, da sem ustano-
vil gledališko sekcijo. Podpora 
lokalne skupnosti je bila izjemna! 
Mlademu entuziastu, ki sploh še ni 
vedel, kako točno sestaviti pred-
stavo, so brezkompromisno stali 
ob strani in mi pomagali z vsemi 
sredstvi. Tu mislim tako na druži-
no no kot tudi na občino in mnoge 
naturščike, ki so se z mano z ve-
liko vnemo podali na pot gledališ-

kega ustvarjanja. Ko smo se 
javnosti predstavili s prvo ce-
lovečerno predstavo Priložnosti 
zdravnik, smo bili s strani sokra-
janov deležni velike podpore in ve-
selja, da se po dolgih letih v Mežici 
spet ustanavlja ljubiteljsko gledal-
išče. To je sicer imelo zelo velik 
renome še za časa Jugoslavije 
(gledališka skupina DPD Svoboda 
Mežica – Prevalje). Pomembno 
vlogo v mojem gledališkem raz-
voju pripisujem tudi Narodnemu 
domu Mežica, s katerim sodelujem 
že vse od leta 2007, saj mi je kot 
prvi ponudil vpogled v profesional-
ni svet gledališča in mi omogočil 
stik z velikani slovenskih odrov. 

Moj skromen nasvet za mlade 
ustvarjalce pa bi bil: 

Skoči in plavaj!



Antiprojekt Unesco
Foto: Željko Stevanič

Vprašanje prejšnjega interv-
juvanca: Kot mlad umetnik na 
neki točki začneš premišljevati 
o svoji prihodnosti in kam te bo 
ta odpeljala. Se je danes sploh 
mogoče promovirati tako, da 
še vedno ostaneš zvest temu, 
kar te veseli, in da hkrati najdeš 
službo, ki ti omogoča normalno 
preživeti?

Žal mi je, da moramo včasih za-
voljo rutinskih eksistencialnih 
vprašanj ali aktualnih družbenih 
»smernic« pozabiti – oziroma kar 
je še huje – popolnoma zatreti 
svoja kreativna hrepenenja. Nu-
jno(!) pa je treba ostati zvest temu, 
kar te veseli, ne glede na to, kaj 
na koncu dneva prinese kruh na 
mizo. Od nekdaj mi je bil všeč rek: 
 

Pleši in poj, kot da te 
              nihče ne gleda!

Kje zate najbolj relevantno prob-
lemsko oz. tematsko vprašanje 
na področju kulture danes? 

Je ljubiteljska kultura še privlačna 
za današnjo t. i. generacijo Z, ki 
je odraščala v vzponu družabnih 
omrežij in poplavi digitalnih vsebin 
on demand? Ali bo v prihodnos-
ti še sploh obstajala ločnica med 
profesionalnim in amaterskim ust-
varjanjem? 



Zimska pravljica,
Foto: Željko Stevanič



MANIFEST
Slovenska punk-rock skupina

Manifest so »podeželsko-alter-
nativni punk n’ rock« band, ki od 
svojega začetka drži in še vedno 
skuša ohranjati družbenokritično 
pozicijo. Začetki skupine segajo 
v leto 2016, ko je klasični kitarist 
Gaber Bobek (glasbenik, filozof 
in anglist iz Kotelj) umetniško 
navdušil svojega mlajšega brata 
Lovra (glasbenik in nadobuden 
kuhar, prav tako iz Kotelj), da je ta 
pričel igrati »bas« na akustični ki-
tari s potrganimi visokimi strunami. 
Po preigravanju priredb v domači 
dnevni sobi sta se odločila ustano-
viti band, zato se jima je pridružil 
še bobnar Dementej (bivši izo-
braženi hornist, trenutni humanist 
in ponosen Prevaljčan).

Kulturno zavest so jim v veliki meri 
privzgojili starši, ki so jim že v mla-
dosti pomagali izoblikovati misel 
o dojemanju kulture. Kot dosežek 
dojemajo vsak uspešen in neus-
pešen nastop, na katerem pred-
stavljajo lastno avtorsko glasbo in
širijo svojo misel.  

Kateri so bistveni okvirji, iz kat-
erih Manifest izhaja in črpa ide-
je? Kako sta z imenom poveza-
na vaš predhodni (pest v zraku) 
in sedanji (označeno telo na 
kraju zločina) logo?

Izhajamo iz aktualnega časa in 
dogajanja, ki mlademu človeku 
krade vrednote. 

Predhodni logotip izhaja iz našega 
opiranja na simboliko upora, ki je 
neposredno povezan z našo glas-
bo in imenom. Trenutni pa odraža 
naš aktualni upor, v katerem smo 
že zaznamovani kot krivci za nas-
tanek upora oz. nekdo, ki meče 
polena na kres revolta.

Kot politično kritična glasbena 
skupina, ki izvaja punk-rock-
ovski žanr, kako vas dojema do-
mača, kulturno (bolj) homogena 
okolica? Se vam zdi, da so neka-
teri žanri še vedno manj sprejeti 
in upoštevani kot drugi?



Naša osnovna pozicija izhaja iz 
načela, da ne ugajamo in da se 
nam po domače »jebe« za mnenje 
homogene okolice, zato se žanr-
sko opredeljujemo tako, kot se. 
Brez direktne povezave s katerim 
koli žanrom glasbe v obče. Štejeta 
zgolj iskrenost in čista misel. 

Kljub dobri sprejetosti rock zvrs-
ti na Koroškem je le-ta sprejeta 
v majhni, a vendar srčni družbi. 
Večina mladostnikov in vrstnikov 
se ne obremenjuje in ukvarja s 
sporočilnostjo in kvaliteto glasbe 
ter jo dojema zgolj kot instant za-
bavo. 

Vprašanje prejšnjega intervju-
vanca: Je ljubiteljska kultura 
še privlačna za današnjo t. i. 
generacijo Z, ki je odraščala v 
vzponu družabnih omrežij in 
poplavi digitalnih vsebin on 
demand? Ali bo v prihodnosti 
še sploh obstajala ločnica med 
profesionalnim in amaterskim 
ustvarjanjem?

Težje je pristopati h generaciji, ki 
zaradi preveč informacij ni zmož-
na ali pa si ne želi izoblikovati svo-
jega mnenja oz. prepričanja. Svojo 
pasivnost uporabljajo kot sredstvo 
za upor, ki pa v večini primerov ne 
prinese nobenih konkretnih spre-
memb. Pasiven človek težko prip-
omore k izoblikovanju nečesa več-
jega od njega samega. 

Profesionalizem se enači z us-
pešnostjo in uspešnost se enači 
z ugajanjem ciljni skupini brez 
mnenja. Amaterstvo pa omogoča 
iskrenejšo in nefiltrirano verzijo 
posameznika, ki ni obremenjen 
z izgubo statusa oz. ugleda in si 
drzne povedati, kaj se mu zdi prav 
in kaj narobe. Ločnica bo vedno 
obstajala zaradi prisotnosti nepri-
lagodljivih subkultur in gibanj. 

Katero je za vas najbolj rele-
vantno problemsko oz. temat-
sko vprašanje na področju kul-
ture danes? 

Kdo je pristojen za odločanje o 
tem, kaj kultura je in kaj ni?







LAURA KUMPREJ
Diplomirana slikarka

Laura je večino svojega življenja 
preživela na domačiji Pristov na 
Lešah, kjer danes tudi z veseljem 
kmetuje. Po končani maturi na 
gimnaziji Ravne na Koroškem je 
šolanje nadaljevala na Akademiji 
za likovno umetnost in oblikovanje 
v Ljubljani, kjer je leta 2016 diplo-
mirala iz slikarstva, trenutno pa 
se ukvarja z magistrsko nalogo. 
Umetnost in kultura sta jo obkroža-
li že od rane mladosti, predvsem 
zaradi očeta Benjamina Kumpre-
ja, ki je vedno znova presenečal 
in navduševal s svojimi likovnimi 
deli, še posebej pa je zelo rad raz-
vijal dolge teme o kulturi. Skupaj 
sta se udeležila tudi njenega prve-
ga in hkrati očetovega zadnjega 
ex-tempora na Ptuju v samem 
začetku 2018, kjer je prejela tudi 
posebno priznanje strokovne žiri-
je, prvega izmed priznanj za kval-
iteto svojih likovnih del.

Ne moremo mimo tega, da ne bi 
omenili tvojega očeta , priznane-

ga akademskega slikarja Ben-
jamina Kumpreja. Vsekakor je 
razvidno, da je vajin pristop k 
slikanju stilsko zelo podoben, 
vendar pa se pri tvojih delih res 
občuti neka svežina artikuliran-
ja krajine. Kje meniš, da je ta 
distinkcija najbolj razvidna? 

Predvsem podobnosti so vseka-
kor vidne že na prvi pogled – delo 
obeh temelji na lastnih videnjih 
prostora, še posebej v smislu 
pretvorbe občutkov določenega 
trenutka preko barvnega medija. 
Razlikovanja najbolj vidim v detaj-
lih in majhnih podrobnostih, saj je 
bilo očetovo delo izrazito ekspre-
sivno. Moje poteze s čopičem na 
momente delujejo bolj premišl-
jeno, dosti se ukvarjam z barvnim 
kontrastom ter doseganjem pers-
pektive z dinamičnimi linijami.

Kot mlada akademska slikarka, 
kako gledaš na medij slikarstva 
v današnji digitalizirani družbi?



Ker živim med gorami, je moja iz-
kušnja krajine verjetno izrazitejša, 
vedno znova se vračam k naravi. 
Okolje mi daje navdih in me hkrati 
poklicno oblikuje tako kot mnoge 
druge avtorje, zato je v času dig-
italitacije še bolj pomembno, da 
ustrezne ustanove poskrbijo za to, 
da izpostavijo tiste kulturne izva-
jalce, katerih dela presegajo tre-
nutne aktualne razvojne tendence 
v smislu dodane vrednosti za opa-
zovalca. Razvoj digitalizacije med 
drugim pomeni tudi sam razvoj 
kulture v digitalizirani obliki, človek 
je namreč razmišljujoče, pred-
vsem pa ustvarjalno bitje, zato 
vedno išče nove poti, kamor lahko 
usmeri svojo energijo.

Vprašanje prejšnjega intervju-
vanca: Kdo je sploh lahko pris-
tojen za odločanje o tem, kaj 
kultura je in kaj ni?

Menim, da še vedno velja reklo, 
da so kultura ljudje, zato je do-
jemanje kulture pogojeno z mnogi-
mi dejavniki, med katerimi lahko 
vsekakor izpostavimo zgodovino, 
izobrazbo, geografsko lego pa tudi 
samo družbeno usmeritev, v kateri 
se kulturniki gibljejo. Dostikrat lah-
ko vidimo, da tudi v kulturnih us-
tanovah najde mesto kakšno delo, 
ki tja ne spada, ki nekako prekine 
harmonijo pogleda. Hkrati pa to 
isto harmonijo včasih najdemo na 
povsem naključnih mestih. Naloga
kulture je, da nas prisili v razmiš-

ljanje in nas hkrati umiri, vsak 
posameznik pa kriterije o tem, kaj 
je pravzaprav kultura, določa sam. 
V mnogih primerih lahko kulturo 
najdemo v sebi, predvsem, ko vi-
dimo ali opazimo nekaj, kar povz-
roči, da naše srce zaigra. Kultura 
je ljubezen do.

Katero je zate najbolj relevant-
no problemsko oz. tematsko 
vprašanje, na področju kulture 
danes? 

Je kultura oz. umetnost nekaj, kar 
bo v prihodnosti cenjeno zaradi 
svoje edinstvene neponovljivosti, 
še posebej glede na to, da se svet 
giblje v smeri digitalizacije?



Wherever you are (2019) 150x100cm, akril

Never ending thought (2020) 150x100cm, akril
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MATEJA POTOČNIK
Mag. akad. glas.
Sopranistka

Sopranistka Mateja Potočnik je 
leta 2018 z odliko magistrirala v 
razredu prof. Anne Samuil na Vi-
soki šoli za glasbo HfM Hanns 
Eisler v Berlinu, še prej pa je tam 
leta 2015 tudi diplomirala z od-
liko. Po osmih letih klavirja je leta 
2007 pričela s poukom solopetja 
pri prof. mag. Dušanki Simonović, 
leta 2009 maturirala na splošni 
gimnaziji Ravne na Koroškem ter 
opravila sprejemni izpit na Ko-
roškem deželnem konservatoriju 
za glasbo in igro pri prof. Gabrielu 
Lipušu, kjer je leta 2013 tudi z od-
liko diplomirala.

 Potočnikova nastopa tako doma 
kot v tujini; njen širok repertoar za-
jema opere, operete, maše, ora-
torije ter samospeve, občinstvo in 
kritike pa je navdušila kot solistka 
v sodelovanju z različnimi orkestri 
in dirigenti, med njimi s celovški-
ma simfoničnima orkestroma SFK 
pod taktirko dr. Ernesta Hoetzla 
ter KSO (Amos Talmon, Wolfgang 

Czeipek), orkestrom celovške stol-
nice (prof. mag. Thomas Wasser-
faller), godalnim orkestrom Celje z 
Nenadom Firštom ter simfoničnim 
orkestrom Domžale-Kamnik 
(Slaven Kulenović).

Leta 2010 je zmagala na avstri-
jskem državnem tekmovanju Pri-
ma la Musica 2010, naslednje leto 
pa je po uspešni avdiciji debitirala 
s simfoničnim orkestrom Koroške 
KSO na zaključnem koncertu 
Junge Solisten 2011 (Mladi solis-
ti 2011). Leta 2015 je debitirala v 
Berlinski filharmoniji z Rossinijevo 
Petite Messe Solennelle. Poleti 
leta 2017 je s sopranskim solom 
v Mozartovi maši Krönungsmesse 
nastopila na festivalu Musica Sa-
cra v Celovcu, v novembru pa je z 
večerom samospevov v ciklu kon-
certov »mladi pevski obeti« festi-
vala Ljubljana debitirala v koncert-
ni dvorani Križanke ob spremljavi 
pianista Sascha el Mouissija.



Sopranistka Mateja Potočnik se 
redno udeležuje različnih pevskih 
seminarjev in mojstrskih izpopol-
njevanj, ki jih vodijo operne emi-
nence in priznani mentorji. Tekom 
izobraževanja je bila tudi Zoisova 
štipendistka in prejemnica šti-
pendije Ministrstva za kulturo Re-
publike Slovenije.

Od leta 2019 imaš status samo-
zaposlene v kulturi, in sicer kot 
solistka in sopranistka v Berli-
nu, kjer si se zaposlila po oprav-
ljenemu študiju opernega petja 
na HfM “Hanns Eisler” v Berli-
nu. Zakaj si se odločila za študij 
v tujini in ali bi nam lahko malo 
več zaupala, kaj je bil povod do 
študija opernega petja?

Glasba je bila vedno del moje 
družine. Peli smo takrat, ko je bilo 
lepo, ko pa je zmanjkalo besed, 
ko je bilo težko … tudi takrat smo 
peli in to mi je dalo nekaj za celo 
življenje. Moja prva profesorica 
solo petja Dušanka Simonović mi 
je predlagala, da naj razmislim, če 
je petje nekaj, kar bi profesionalno 
počela in kar bi študirala. Takrat 
sem začela “sanjat”. Potem se 
spomnim, ko sem opravila avdicijo 
za nastop s profesionalnim ork-
estrom KSO-jem in ko sem debiti-
rala v celovški koncertni hiši, se je 
v meni prebudilo nekaj posebne-
ga, ko sem stala pred orkestrom 
že na vaji in tudi na koncertu, se 
mi je zdelo, kot da letim, v mislih

me je prešinilo “… to bi lahko poče-
la celo življenje” –  ta občutek, ko 
imaš za sabo zvok celotnega ork-
esterskega korpus, ko se prižge-
jo luči, oblečeš koncertno obleko, 
vsi strmijo vate … nepozabno, če 
hočete, čarobno.

Pot v Berlin je bila posledica mo-
jega študija opernega petja na 
deželnem konservatoriju za glas-
bo v Celovcu, tam sem z odliko 
diplomirala in porajalo se mi je 
vprašanje, kaj po tem. Začutila 
sem, da se želim naučiti še več in 
da bi študij na priznani univerzi v 
Berlinu pri profesorjih svetovne-
ga kova bil nekaj, kar vsak mlad 
operni pevec potrebuje, prav tako 
pa sem si želela bivati v metropoli, 
izkusiti življenje, pestrost kulturne-
ga dogajanja. Prijavila sem se na 
sprejemni izpit, takrat je imel Ber-
lin “famo,” da je takšen sprejem-
ni izpit zelo težko opraviti. Jaz pa 
sem verjela in zaupala vase, pred-
vsem pa v to, da sem tehnično ter 
izrazno zelo močna in da mi bo us-
pelo, tako je tudi bilo. 

Kaj meniš, kakšna je vloga 
opere danes v družbi in ali se ti 
zdi, da je ta ‘‘konservativni duh‘‘ 
še vedno močno prisoten in ima 
velik vpliv na njen razvoj?

Klasična glasba je prisotna že 
stoletja in zdi se mi, da se trendi 
samo menjujejo, klasika pa ostaja. 
Opera gre v korak s časom, preds-



tave se aktualizirajo, sama pa sem 
mnenja, da je klasika brezčasna,  
teme, ki jih obravnava, so vedno 
znova aktualne, npr. vojna in mir, 
bogastvo in revščina, ljubosum-
je, bolezen, samomor ter večno 
prisotna tema ljubezni … Klasika 
zastavlja vprašanja, zrcali druž-
bo ter njene hibe – nastavlja nam 
ogledalo – mogoče pa je to tis-
to, česar ne želimo videti v svetu 
slave, instantnih reči ter odnosov. 
Kdo pa še verjame v večno ljube-
zen? Kdo se sprašuje o staranju 
in smrti, ko pa bolezen, gube ter 
onemogle tiščimo na rob družbe? 
Koga je še do pred nekaj “dnevi” 
zanimala vojna in teksti o pad-
lih fantih s fronte ter ženskah na 
begu? Kaj pa posilstvo ali samo-
mor? Želimo si zabave, glasbe, ki 
bi bila zgolj v ozadju, radi bi plesa-
li, se smejali, jedli, pili ter kavsali. 
Potem pa se zastavlja vprašanje, 
ali je to dovolj? To, da se je potre-
no za odnose ter dobrine potruditi 
in boriti, zveni že konservativno, 
to, da “rešitev po uporabi odvrzi” ni 
več aktualno, pa smo se šele za-
vedli. Mogoče pa niti nočemo, da 
nas kdo na to opominja … umetni-
ki ter umetnost pa počnemo ravno 
to, zato se ne gre o konservativ-
nem in aktualnem ali vsesplošno 
odprtem – gre se za to, kakšna 
družba smo bili, kakšna hočemo 
biti ter postati … obstati? 

Vprašanje prejšnjega intervju-
vanca: Ali meniš, da bo klasična

umetnost nekaj, kar bo v pri-
hodnosti cenjeno zaradi svo-
je edinstvene neponovljivosti, 
glede na to, da se svet giblje v 
smeri digitalizacije?

To, da gremo s korakom naprej, 
da iščemo nove zvene, teme ter 
načine, je nekaj, kar so umetniki 
vedno počeli. Digitalizacija je zame 
samo način, kako vzpostavimo 
stik s publiko. Seveda je umetnost 
teatra in celotne klasične glasbe 
v tem, da je edinstven občutek za 
poslušalca/gledalca, če jo doživi v 
živo, vsekakor pa se dandanes ve-
liko snema, digitalizira … Tega ne 
vidim kot nujno zlo. Če sem danes 
v Berlinu in bi rada slišala operno 
predstavo ali koncert iz New Yorka 
ali Pariza, lahko grem v kino in si 
predstavo lahko ogledam bodisi v 
živo “live stream” ali pa poslušam 
posnetek. Prednosti digitalizacije 
se moramo naučiti uporabljati v 
naš prid tako, da bomo znali pri-
dobljene informacije pametno up-
orabiti ter da nam bo digitalizaci-
ja olajšala ter polepšala naš čas. 
Klasična glasba se razvija, odpira 
in modernizira.

Katero je zate najbolj relevant-
no problemsko oz. tematsko 
vprašanje na področju kulture 
danes? 

Kateri dogodek oz. oseba je bila 
prelomna v smislu inspiracije na 
tvoji artistični poti? Kaj te definira?





MONIKA PLEMEN
Magistrica grafike, 
diplomirana likovna pedagoginja

Po zaključku Gimnazije na Ravnah 
na koroškem je grafičarka Mon-
ika Plemen šolanje nadaljevala 
na Pedagoški fakulteti v Ljubljani, 
kjer je diplomirala iz likovne ped-
agogike. Letošnje leto je zaključi-
la študij magisterija na grafiki na 
Akademiji za likovno umetnost in 
oblikovanje (ALUO) v Ljubljani. 
Leta 2020 se je izpopolnjevala na 
Kunsthochschule Burg Giebichen-
stein v mestu Halle (Saale) v 
Nemčiji. V letu 2021 je prakso 
opravljala na umetniški rezidenci 
v Stöðvarfjörðuru na Islandiji in 
leta 2022 sodelovala na umetniški 
rezidenci v Zadru na Hrvaškem. 
Je prejemnica prve nagrade na 
likovnem natečaju »Koroška, kdo 
si?«, ki ga je organiziral KMKC 
kompleks in Galerija Ravne na 
koroškem (2019). Prav tako je 
prejemnica posebnega priznan-
ja za razvoj svetovne grafike in 
umetniških gibanj, ki ga je izdal 
10. mednarodni trienale grafične 
umetnosti Bitola v Makedoniji 

2021). Sodelovala je na več 
skupinskih razstavah tako doma 
kot v tujini in imela preko šest sa-
mostojnih razstav po Sloveniji. Od 
leta 2022 je članica Društva lik-
ovnih umetnikov Ljubljana (DLUL), 
večino časa pa ustvarja v domači 
Mežici.

Eden izmed projektov, ki si ga 
letos zaključila je Projekt 365, 
katerega si v maju 2022 že pred-
stavila na samostojni razstavi 
v Slovenj Gradcu. Zdi se, da se 
pri tem projektu nekoliko odd-
aljuješ od subjektivnega in flu-
idnega telesa, s katerim si se 
dolgo ukvarjala v svojih delih 
in se bolj osredotočaš na ob-
jekte z ostrejšimi linijami. Kaj je 
zaznamovalo Projekt 365, da s 
svojo drugačnostjo izstopa od 
tvojih del?

Projekt 365 je socialni eksperiment 
korelacije virtualnega in realnega 
sveta preko medija konvencion-



alne in nekonvencionalne grafike. 
Osrednja ideja tega obsežnega 
dela je ponazoritev na obsesivno 
uporabo socialnih omrežij v obd-
obju enega leta in izpostavljanje 
vprašanj o vlogi grafične matrice v 
grafični umetnosti. To pravzaprav 
ni prvi projekt takšne narave, saj 
sem že leta 2020 ustvarila zvočno 
knjigo, ki je zaznamovala akcijo 13 
dnevne kontemplacije o vlogi mo-
bilnega telefona. 

Ravno na prej omenjeni razstavi 
v Slovenj Gradcu z naslovom T = 
(objekt, ideja, subjekt) izpostav-
ljam problematiko, kjer na telo 
lahko gledamo na več načinov. 
Med drugim sem razstavila 10 
od 365 grafičnih plakatov, kjer so 
podobe popačeni vsakdanji pred-
meti, ki sem jih dnevno beležila 
v letu 2021. Skratka, že nekaj let 
se ukvarjam s pojmom telesa, ga 
razčlenjujem in distorziram na vse 
možne načine. In ta raznolikost del 
se vsekakor kaže tudi preko medi-
jev, ki jih uporabljam. Lahko so to 
čisto klasične grafične tehnike ali 
pa povsem novo medijski pristopi. 
Pomembno mi je le, da tisto kar 
želim povedati, predstavim na naj-
bolj optimalen način, ne glede na 
medij, ki ga uporabim.

Z vzponom tehnologije se je 
tudi umetnost delno prelevila v 
digitalno, kljub temu pa vseeno 
ostajajo tradicionalne umet-
niške prakse pomemben del na 

kulturnem področju. S kakšnimi 
izzivi se danes soočaš v digital-
izirani družbi kot mlada umetni-
ca tradicionalne grafike?

Ne morem mimo tega, da sem 
še vedno priča odzivom, ko me 
ljudje vprašajo, kaj študiram in ko 
odgovorim, da študiram grafiko, 
se vnovič pojavi komentar, češ, 
potem pa obvladaš Photoshop in 
digitalna orodja. No, to je ta izziv, 
ki me na nek način bodri, da se 
ukvarjam s klasičnimi tehnikami, 
da kot družba ne pozabimo, kje 
se je originalna grafika pravzaprav 
rodila. In čeprav se danes družba 
vse bolj ‘digitalizira’ ter nas meče 
pred ekrane in zapira v hiše, ver-
jamem, da nič ne bo nadomestilo 
umetniške roke in kritičnega mis-
leca vsakdana. In tukaj se mi zdi 
primerno uporabiti aforizem češ-
kega umetniškega zgodovinarja 
Franka Popperja, ki nam daje mis-
liti, da gresta umetnost in družba 
z roko v roki: ‘’umetnost spreminja 
podobo družbe in družba sprem-
inja podobo umetnosti.’’

Vprašanje prejšnjega intervju-
vanca: Kateri dogodek oz. ose-
ba je bila prelomna v smislu in-
spiracije na tvoji artistični poti? 
Kaj te definira?

Ker sem po duši tudi športnica, 
sem bila v času šolanja veliko v 
dvomih glede poklicne usmer-
jenosti. Zato je bil zame največji 



Grafična serija Projekt 365, 
O292, 10x12cm, suha igla (2021)

prelomni čas, ko sem se morala
po koncu športne gimnazije vpi-
sati na fakulteto. Ključna oseba, 
ki me je na umetniški poti bodrila 
in usmerjala je bil učitelj likovne-
ga pouka na OŠ Mežica, Stojan 
Brezočnik. Na Pedagoški fakulteti 
v Ljubljani pa me je nad grafiko 
navdušil prof. Črtomir Frelih. Fas-
cinacija nad grafiko se je prvič po-
javila zaradi tega magičnega tre-
nutka, ko preko matrice nastane 
odtis zrcaljene podobe. In drugič, 
ravno zaradi same kompleksnosti 
procesa in večstopenjskega dela, 
mi je grafika predstavljala izziv 
in nenazadnje motivacijo, da če 
želim nekaj uspešnega narediti, 
moram za to tudi veliko postoriti.

Moj izraz definira grafika v naj-
širšem kontekstu. Večinoma izha-
jam iz klasičnih prijemov in postop-
kov, ki jih kombiniram z t. i. novimi 
mediji. Največ se ukvarjam z lito-
grafijo in s klasičnimi tehnikami v 
globokem tisku (suha igla, jedkan-
ica), bi pa poudarila, da je izbira 
medija odvisna predvsem od kon-
teksta, načina izražanja in dostop-
nosti tehnologije.

Katero je zate najbolj relevant-
no problemsko oz. tematsko 
vprašanje, na področju kulture 
danes? 

Na kakšen način meniš, da bi se 
mladinska kultura oz. način izraza 
mladih lahko bolj razširil v tvojem 
kraju?

Grafična serija Projekt 365, 
O292, 10x12cm, suha igla (2021)

matrica



Metamorfoza III., 50x70cm suha igla (2019)

“Moj izraz definira grafika v naj-
širšem kontekstu. Večinoma 
izhajam iz klasičnih prijemov in 
postopkov, ki jih kombiniram z 
t. i. novimi mediji. “



TINKARA LEDNIK
Študentka glasbene pedagogike,
PF, Maribor
Flavtistka

19-letna flavtistka Tinkara je ak-
tivna posameznica na področju 
kulture. Njena glasbena pot se je 
začela z željo po igranju harfe, 
katero pa je hitro nadomestila 
ljubezen do prečne flavte. V glas-
beno šolo so jo vpisali že pri ros-
nih petih letih, katero je zaključi-
la pri profesorici Nadji Rošer. V 
prihajajočem letu zaključuje tudi 
Srednjo glasbeno šolo na Umet-
niški gimnaziji Velenje, v razredu 
profesorice Mojce Ušen Tkalčec. 
Že šest let je članica Koroških 
simfonikov, ki jih vodi prof. Đorđe 
Berak. Od lanskega leta naprej je 
tudi flavtistka in pikolistka Sloven-
skega mladinskega simfoničnega 
orkestra, katerega vodi umetniš-
ka vodja in dirigentka Živa Ploj 
Peršuh. Prav tako je del Mladins-
kega pihalnega orkestra Glasbene 
šole Fran Korun Koželjski.

Pravi, da življenje glasbenika 
zahteva vztrajnost, disciplinira-
nost, trmo, predanost in »veliko ži-

vcev«. Prelomna točka v njeni 
glasbeni karieri je bila, ko je zače-
la razmišljati o igranju flavte kot 
poklicu. Na svojem prvem medn-
arodnem tekmovanju Davorin 
Jenko, v Beogradu, si je priigrala 
tretjo nagrado in to je bilo tisto, kar 
je utrdilo njeno predanost do flavte 
in jo spodbudilo, da svojo kariero 
pelje naprej. 

Tinkara se redno udeležuje medn-
arodnih tekmovanj, ki ji predstav-
ljajo izziv in priložnost za napre-
dek. Predvsem ponosna pa je 
na dosežek iz mednarodnega 
tekmovanja Vraždin Woodwind & 
Brass, kjer je prejela prvo nagrado 
in zlato plaketo.

Kje se je začela ljubezen do fla-
vte in kakšni so občutki sedaj, 
ko z njo nastopaš na večjih od-
rih s Slovenskim mladinskim 
simfoničnim orkestrom?

Moja ljubezen do flavte izhaja že 



iz rosnega otroštva. Spomnim se, 
kako sem z družino prvič posluša-
la koncert Slovenske filharmoni-
je s solisti. Nastop solistke Irene 
Grafenauer me je tako fasciniral, 
da sem bila popolnoma očarana 
nad zvokom in izjemni prispodo-
bi koncerta. Po tej izkušnji so me 
vpisali v glasbeno šolo na Ravnah 
na Koroškem. Flavto sem pričela 
igrati pod mentorstvom prof. Nad-
je Rošer.
Biti del kolektiva, kot je Slovenski 
mladinski simfonični orkester, ki 
igra po večjih slovenskih odrih z 
znanimi gosti, vzbuja prav pose-
bne občutke. Kot flavtistka in piko-
listka sem v orkestru solistka, saj 
nas je v primerjavi z godalci veliko 
manj, le dve ali tri. Zato smo še to-
liko bolj opazni.
Ko igramo na odru, se vsi pov-
ežemo v celoto in ustvarimo nekaj, 
kar se dotakne ljudi. Smo kot ena 
velika družina, ki deli svojo glasbo 
med ljudi. Ta občutek, ko se zdi, 
da vsi dihamo za eno, je neopis-
ljiv. Najlepše pa je po končanem 
koncertu videti zadovoljne obraze 
poslušalcev ter slišati pohvale po 
dobrem koncertu.

Veliko glasbenikov in umet-
nikov se gre izobraževati v tu-
jino. Bo tudi tebe pot odpeljala 
čez mejo? Kaj so bistveni razlo-
gi za to in kaj so razlogi, če ne?

Želja po izkušnji v tujini definitivno 
je in upam, da se mi prav ta kmalu 

uresniči. Pri izbiri študija glas-
beniki ponavadi gledamo na to, 
kakšen je naš stil igranja ter s kat-
erim profesorjem se ujamemo in 
delamo dobro. Izobraževalni sis-
tem je pri nas dober in možnosti 
za dobre glasbenike je v Sloveniji 
dovolj. Vseeno pa tujina ponuja 
bolj raznolike študijske programe, 
kot je npr. študij pikole, ki mene 
osebno zelo zanima, več pa je tudi 
orkestrov, orkestrskih akademij, 
komornih sestavov in možnosti za 
zaposlitev. Če želiš kot glasbenik 
ostati v Sloveniji, je smiselno, da 
se izobražuješ tukaj  in spleteš 
poznanstva, saj ti bodo ta v pri-
hodnje pomagala. Saj, ko se po 
študiju v tujini po nekaj letih vrneš 
nazaj v Slovenijo, je treba začeti 
iz nule. Vsekakor pa tujina ponuja 
posebno izkušnjo, že zaradi dru-
gačnega načina poučevanja in 
večje odprtosti do inovativnosti v 
glasbi, zato bom v naslednjih le-
tih vsekakor zgrabila priložnost za 
študij flavte v tujini. Spogledujem 
se s študijem v Nemčiji, Avstriji in 
na Nizozemskem. Vsekakor pa ne 
izključujem možnosti študija na 
ljubljanski Akademiji za glasbo.

Vprašanje prejšnjega intervju-
vanca: Na kakšen način meniš, 
da bi se mladinska kultura oz. 
način izraza mladih lahko bolj 
razvil v tvojem kraju?

Zanimanje za kulturo nastane pod 
določenimi pogoji. Predvsem se 



mi zdi pomemben razvoj tega 
zanimanja že v samem otroštvu, 
kar pomeni, da v veliki meri na 
otrokove interese vplivajo starši. 
Če svojega otroka izpostavijo ra-
zličnim aktivnostim na področju 
kulture, kot sta glasba in umet-
nost, bo ta v mladosti tudi razvil 
neko percepcijo, spoštovanje in 
interese za določene zvrsti znotraj 
področja. V naših manjših krajih 
vidim sprva problem v tem, da ni 
dovolj možnosti oz. institucij, ki bi 
ponujale raznolike kulturne vse-
bine. Kot drugo pa se mi zdi ža-
lostno to, da starši ne izpostavl-
jalo oz. navajajo svojih otrok na 
t. i. kulturo, ampak pustijo, da jih 
zaznamujejo trendi, družbena om-
režja in popularna družba. 
Menim, da je najboljši način, kako 
spodbuditi in aktivirati mladinsko 
kulturo v manjših krajih, v spre-
membi odnosa do kulture v otrošt-
vu ter večji aktivnosti kulturnih 
društev in institucij.

Katero je zate najbolj relevant-
no problemsko oz. tematsko 
vprašanje, na področju kulture 
danes? 

Sodobna družba velikokrat 
označuje klasično kulturo za zas-
tarelo. Meniš, da je to kakorkoli 
problematično? Kakšen odnos 
med klasično in sodobno kulturo 
se ti zdi korekten?





BLAŽKA MERC PRAPER
Študentka prava,
Pravna fakulteta, Ljubljana
Pisateljica, pesnica

Blažka že od nekdaj živi v ma-
jhnem kraju, Šentjanžu pri Dra-
vogradu, kamor je hodila v os-
novno šolo, Splošno gimnazijo 
pa je končala na Ravnah na Ko-
roškem. Odkar je pri štirih letih 
začela brati, je bila knjiga povsod 
z njo. V osnovni šoli so učiteljice 
ugotovile, da ima poseben dar za 
pisanje spisov, zato so jo prijavile 
na številne razpise. Nadobudna 
pisateljica je prejemnica vrste na-
grad, tudi iz tujine. Svojo pisatel-
jsko pot nadaljuje kot študentka 
prava v Ljubljani.

Izdala si že svoje prvo delo, ko-
medijo Tinček Malek. Kako si 
prišla do osrednje ideje te zgod-
be, od kod si črpala inspiracijo 
in kakšen odnos imaš do te kn-
jige danes, leto po izdaji?

V osmem ali sedmem razredu je 
bila za Cankarjevo tekmovanje 
izbrana Partljičeva knjiga Moj ata 

socialistični kulak. Zaljubila sem 
se v zgodbo, tudi film še danes 
znam na pamet. Zdelo se mi je 
zanimivo, kakšen bi bil Tinček čez 
30 let, zato sem želela to zgodbo 
ustvariti jaz. Spoprijateljila sem 
se z gospodom Partljičem in takoj 
pričela pisati. Zgodba se je napisa-
la sama, poslušala sem samo svo-
je ideje in svojo profesorico Mar-
jano Žaže, ki mi je pomagala pri 
korektnosti zgodovinskih dejstev. 
Svoje delo vidim kot nek začetek 
moje umetniške poti, prebrala pa 
je trenutno ne bi še enkrat.

Kaj meniš, na podlagi lastne 
izkušnje, da je tisto, kar v naši 
sodobni, kapitalistični in hitro 
spreminjajoči se družbi najbolj 
spodbuja mlade, da se umet-
niško izražajo in kaj tisto, kar 
najbolj zatira njihovo ustvarjan-
je?

Jaz bi rekla, da nas najbolj spod-
bujajo naši idoli. Vendar ne mislim



samo Hollywooda, ampak ljudje, ki 
jih mladi spremljamo in si mislimo, 
da bi tudi mi radi znali tako cool 
izražati sami sebe. Roko na srce, 
ljudje se radi počutimo cool, če ne 
za druge, pa za sebe. Ta dar, ki ga 
nekdo prinese na svet, je le drob-
tinica, motivacija od zunaj je, vsaj 
zame, najpomembnejša. Faktorji, 
ki najbolj zatirajo umetnike, prav 
tako prihajajo od zunaj. Morala in 
normala in vse te dolgočasne st-
vari okupirajo možgane tistih, ki 
želijo ustaviti vse drugače misleče. 
Drugi faktor pa je seveda finančna 
uspešnost, ki mnogim umetnikom 
žal ni naklonjena.

Vprašanje prejšnjega interv-
juvanca: Sodobna družba ve-
likokrat označuje klasično kul-
turo za zastarelo. Meniš, da je 
to kakorkoli problematično? 
Kakšen odnos med klasično in 
sodobno kulturo se ti zdi korek-
ten?

To vprašanje je zelo težko, še 
posebej zame, ker rada filozo-
firam. Jaz bi rekla to, da se mi ne 
zdi katastrofalno, če nekaterih lju-
di ne zanima klasična kultura. Ker 
se sama ukvarjam s pisano umet-
nostjo, nikogar ne nameravam 
prepričevati, da bere klasike. Se 
pa strinjam, da je potrebno oboje 
enako spoštovati. Sodobnost, ki 
omogoča rast, in klasiko, ki je nek 
temelj vsega, kar nastaja. Jezi me 
le to, da so nekateri ljudje predani  

zgolj sodobni kulturi, drugi le 
klasični, nihče pa si ne dovoli spre-
gledati lepote v umetnosti sami, ki 
jo ta izraža. 

Katero je zate najbolj relevant-
no problemsko oz. tematsko 
vprašanje na področju kulture 
danes? 

Se ti zdi kultura močno poveza-
na s posameznikovim spolom? 
Meniš, da kateri spol bolj ceni kul-
turo? Je seksizem prisoten tudi na 
področju kulture?





“Blažkin prvenec je hudomušna pripoved o Male-
kovem Tinčku - že znani literarni osebi Partljičeve 
(žalostne?) komedije Moj ata, socialistični kulak. 
Tinček Malek je sedaj odrasel moški v vlogi moža, 
očeta, učitelja, prijatelja, brata in sina. Predvsem 
v slednji se še spogleduje z že znanim likom, saj 
nikakor ne more iz značajskih lastnosti, ki mu jih je 
začrtal že Tone Partljič. A tudi, če ga še ne pozna-
mo, zlahka sledimo njegovi zgodbi.

Blažka Merc Praper Tinčka spretno vodi skozi ra-
zlične odrasle življenjske situacije. Njena pripoved 
je zabavna, kar nič začetniška. Odlikuje jo izredno 
bogat, pester jezik, z veliko izvirnimi primerami. 
Ironija je blaga, a ravno dovolj začinjena, da se 
lahko nasmehnemo in zavzeto čakamo naslednji 
pripetljaj.”

- Marjana Žaže



VITA GAISER
Plesno-gibalna psihoterapija
Performativna umetnica

Vita je do petnajstega leta živela v 
Mežici, kjer je obiskovala osnovno 
šolo. Za tem je opravila dvojezično 
gimnazijo v Celovcu in se preseli-
la na Ravne na Koroškem. Že od 
malega živi skozi risanje in giban-
je. Njen ples s kulturo in ustvarjan-
jem pa se je resno pričel šele leta 
2016, ko se je vpisala na študij 
psihologije na Nizozemsko. Takrat 
se je poglobila v performativno iz-
ražanje kot način političnega de-
janja in osebnostne terapije. Tre-
nutno se izobražuje na področju 
psihosomatske psihoterapije na 
Nizozemskem

Najnovejše ustvaritve: 

FireBrigade of Apocalypse (2021): 
umetniški kolektiv, ki se ukvarja 
s temo utelešanja, apokalipse in 
veščin preživetja. 
Galerija SLASH: nastop B.O.S.S 
(2022): plesni dialog z Annabel 
Storm. 

Ustvarjalni center Krušče (2022): 
festival psihodrame, ples-
no-gibalen in pesniški nastop: 
CONNECT. 
Lage Bergse Bos (2022): nastop 
na odprtem: SOLID AS A ROCK

Kako se je začela tvoja pot 
umetniškega izražanja v obliki 
giba oz. plesa? Se ti zdi, da je 
tovrstna umetnost vplivala na 
tvoje dojemanje sveta in osebni 
razvoj?

Začela sem s plesno improvizacijo 
in se igrala s konceptom telesnega 
origamija, konstrukcije telesa z zu-
nanjim okoljem. Zakaj? Iz potrebe 
po utelešenosti (embodiment). 
Umetnostno izražanje in terapija 
sta zame nerazločiljivi. Samo be-
sede in slikarsko platno naenkrat 
niso bili dovolj, konec koncev re-
alnost do velike mere doživljamo 
preko celotnega telesa. 

Ja, seveda, plesna improvizacija



uči, kako živeti v trenutku, kako 
integrirati/disintegrirati, kako ust-
variti celoto. Improvizacija je ose-
bna in medosebna igra priložnosti 
in reflekcij. Življenje doživljam po-
dobno. 

Meniš, da je današnja družba 
še vedno zadržana do ne-nor-
mativnosti in abstraktnosti 
v vsakdanjem življenju? Bi v 
naši skupnosti nastale pozi-
tivne spremembe, če bi se več 
posameznikov miselno in tele-
sno izražalo skozi umetnost? 
Kako to spodbuditi? 

Zahodna družba in mlajše gener-
acije malo manj, je pa na žalost še 
vedno ogromno zadržanosti, celo 
stigme. 
Sigurno, na individualnem in pri-
marnem nivoju umetniško iz-
ražanje izboljšuje čustveno odpor-
nost, razne aspekte kognitivnosti 
(spomin, razreševanje problemov 
itd.), spodbuja domišljijo, daje smi-
sel življenju. Kot kolektiv nas umet-
niško izražanje povezuje in raz-
prostrira načine komunikacij, gradi 
kulturo in daje svobodo. Nudi nam 
tudi moč in zagon do sprememb, 
do soustvarjanja družbe in njenih 
vrednot. Tem bolj javno in dostop-
no je, tem več ljudi bo doseglo. Os-
nova je šolski sistem. Drugače pa 
npr. Ulični teater, odprte delavnice 
v parkih, knjižnicah itd. Smiselno 
je, da se skozi nastope in razstave 
vključi tudi publiko in tako podkre-

pi sodelovanje in izražanje. SAL-
TO-Youth in Erasmus+ imajo su-
per treninge in delavnice, ki to 
spodbujajo.   

Vprašanje prejšnjega intervju-
vanca: Se ti zdi, da je kultura 
močno povezana s spolom? 
Meniš, da jo posamezniki vred-
notijo in dojemajo drugače, z 
vidika svojega spola? 

Mislim, da je težko določiti vz-
ročnost: spol vpliva na kulturo in 
kultura vpliva na dojemanje spola, 
kaj je prvo in kaj drugo, ne vem. 
Mislim, da kultura in biogramatika 
vplivata na dojemanje spola. Kul-
turni dejavniki, kot so vera, zakoni 
in družbene norme konceptual-
izirajo družbeni spol in s tem tudi 
spolne neenakosti. Menim, da 
v družbah, kjer je več bioloških 
spolnih neenakosti posamezniki 
dojemajo kulturo drugače, to se 
npr. vidi po Hofstedeovih kulturnih 
dimenzijah. Se pa vedno bolj 
sprašujem, kaj je z današnjo ob-
sedenostjo s spolom. Argument, 
da posamezniki v preteklosti pre-
prosto niso imeli svobode govora 
o tem, se mi zdi nepopoln, srednje 
in starejše generacije (povprečno) 
namreč nimajo blage veze o tem. 
Ozaveščanje in svoboda izražanja 
sta super, se mi zdi pa nepotreb-
no, da postajajo nenormativni spo-
li centralni med mlajšimi generaci-
jami. Ali je res potrebno izbrisati 
tradicionalen spol? 



Katero je zate najbolj relevant-
no problemsko oz. tematsko 
vprašanje na področju kulture 
danes? 

Izgublja moderna kultura stik s 
koreninami kulture? Kako razvijati 
moderno kulturo brez, da bi izgu-
bili stik s tradicionalno?

VIT INO VPRAŠANJE
ODPIRAMO BRALCEM!
Vaše odgovore nam lahko sporočite na našo spletno 
pošto kulturnakibla@gmail.com. Predstavili jih bomo  
v naslednji številki publikacije.



Lage Bergse Bos (2022): nastop na odprtem: SOLID AS A ROCK



PIKNIK 
ČLANOV
Ob prvi obletnici delovanja Mladin-
skega društva Kulturna kibla smo 
člani organizirali piknik na pros-
tem. Zbrali smo se pred lovskim 
domom v Mežici, pekli čevape in 
ražnjiče, se družili, vmes pa smo 
skočili tudi na mivko na tamkajšnjo 
odbojkarsko igrišče. Super je bilo 
reflektirati, kaj vse smo dosegli v 
roku enega leta in se v sprošče-
nem ambientu tudi podružiti, zato 
bomo odslej piknik organizirali en-
krat letno za vse člane in tiste, ki 
se nam še imajo namen pridružiti.

“Letošnji prvi “Kiblin” piknik je simboliziral 
uspešen zaključek enoletnega delovanja 
naših članov in članic. Odkar smo uradno 
ustanovili društvo, smo skupaj izvedli več 
kot deset dogodkov!”

- Monika



Av
to

ric
a:

 N
uš

a 
H

rib
er

ni
k

na
te

ča
j z

a 
na

sl
ov

ni
co



PRIDRUŽI SE
ZAKAJ?

KAKO POSTANEŠ ČLAN/-ICA?

Član Mladinskega društva Kultur-
na kibla lahko postane vsak/-a, ki 
želi delovati na področju kulture, 
si pridobivati izkušnje pri izvajanju 
projektov in na splošno sodelova-
ti z ostalimi kulturniki na območju 
zgornje Mežiške doline. Ker smo 
mladinsko društvo je seveda pou-
darek na mlajši generaciji (zadnji 
razredi OŠ, dijaki/-nje, študenti/-ke 
ipd.) Spodbujanje, sodelovanje 
in medsebojna pomoč so bist-
vo naše institucije. Vsak/-a, ki 
se nam pridruži ima možnost,  

da se vključi v razprave društva, 
prostovoljno sodeluje pri projek-
tih ter v končni fazi tudi sam/-a 
zasnuje in izvede kakšen projekt. 
Če se torej zavzemaš za boljši 
kulturni in socialni položaj mladih 
v zgornji Mežiški dolini, potem 
se nam pridruži! Postaneš lahko 
aktivni član, kar pomeni, da se 
udeležuješ občasnih sestankov, 
pomagaš organizirati in izvajati 
projekte, lahko pa si zgolj pasivni 
član in nas podpiraš posredno.

Članstvo ni strogo definirano in 
je v celoti prostovoljno. Včlanitev 
je v osnovi brezplačna, lahko pa 
društvu vsako leto ob včlanitvi 
nameniš prostovoljni prispevek 
5€ in prejmeš darilce. Vsakega 
in vsako, ki se nam želi pridružiti 
spodbujamo, da nam piše na naš 
elektronski naslov, preko katere-
ga ga/jo bomo lahko obveščali o 
projektih in vabili k sodelovanju.

kulturnakibla@gmail.com

MD Kulturna kibla

kulturna_kibla



PODPRI NAS
ZAKAJ?

KAKO NAS PODPREŠ?
Ker smo neprofitno društvo, sami nimamo prihodka. Trudimo se, da 
projekte izvajamo s kar se da minimalnimi stroški. Kljub naši inova-
tivnosti in improvizaciji, je brez finančne in materialne podpore žal ne-
mogoče učinkovito izvesti določene projekte. Vsekakor nas lahko vsak 
posameznik, podjetje ali institucija podpira na različne načine:

• včlanitev v društvo, udeleževanje dogodkov, sodelovanje pri  projek-
tih in prostovoljstvo

• finančne ali materialne donacije in sponzorstva
• nudenje brezplačne izposoje opreme in prostorov

“Na mladih svet stoji” bi rek-
li mnogi, a kaj ko mladi, pred-
vsem v manjših lokalnih kra-
jih, kot je naš, nimajo dovolj 
trdnih temeljev s katerimi bi lahko 
učinkovito držali in gradili svet?
V oktobru 2021 smo Mladin-
sko društvo Kulturna kibla izv-
edli anketo, ki je pokazala, da 
si mladi želijo več spodbude in 
dogajanja izven šolskih sten, saj 
šolanje samo ne zadošča razvo-
ju njihovih interesov in talentov.
Da bi torej svet stal, je treba mla-

dim omogočiti, da razvijejo svoj 
potencial, s katerim bodo lahko 
gradili naprej. Organizacije, kot je 
naša, se zavzemajo za razvoj mla-
dih predvsem na področju kulture 
in ker je kultura temelj človeštva, 
je podpiranje takšnih institucij, 
podpiranje napredka v družbi.



PREMETANE BESEDE
Premetane besede zajemajo na-
bor literarnih del mladih avtorjev 
in avtoric zgornje Mežiške doline 
pa tudi tistih malo starejših, ki so 
mladi še po duši.

Rubrika omogoča piscem in 
piskam, da svoja dela postavijo 
v javnost in se predstavijo v luči 
avtorjev in avtoric. S tem želimo 
spodbuditi kreativnost in razvoj  
umetniških potencialov pri mladih 
ter ponuditi mesto prostega in svo-
bodnega izražanja.

Ker bomo to rubriko nadaljevali 
tudi v naslednjih izdajah publik-
acije te že zdaj vabimo, da med 
svojimi deli pobrskaš in izbereš 
kakšnega, ki ga želiš deliti z nami. 
Kot letos, bomo tudi prihodnje leto 
objavili literarni poziv, zato nas 
spremljaj na družbenih omrežjih, 
da te spomnimo.  

Zahvaljujemo se vsem, ki so že le-
tos svoje premetane besede delili 
z nami, bralcem pa želimo prijetno 
branje!

Neža Skuk: Odhajam
   Barbara Brumen: Čas mineva
      Dejan Dimec: Dolgočasna si
         Dejan Dimec: Odkar ne prihajaš več
            Danijela Konc: Želje
               Danijela Konc: Krojač
            Lara Domej: Zate
         Lara Domej: Lakota
      Vesna Plemen: Mrtvina sveta
  Vesna Plemen: Surova stran človeka

LETOŠNJI NABOR



Odhajam 
 
Solza na očeh mi polzi,
ker odhajam,
solzne so oči,
ker te tukaj več ni.
 
Topli večeri in vroča se jutra,
ostali bodo le spomini.
Miren lokal, toplina, bližina 
prazne bile so mi misli. 
 
A pot me vodi tja,
tja, kjer zares sem doma.
Tam ni morja, tam ni palm,
tam je gozd in stari plan. 

Neža Skuk



Čas mineva

Sedim za mizo znanja.
Pred mano so besede.
Kdo bi jih razumel ob polni luni?
Zdaj sedim na stolu realnosti.
Čas mineva in v meni tli plamen strahu.
Jutri bo že zgodovina.
Katera veda preučuje mene?
Skrbi me, da se mi bo zalomilo.
Jutri.
Solze se pripravljajo na svoj izhod.
Le kam se jim mudi?
Pogledam na uro, odložim pisalo.
Misli se mi polnijo s stranmi nesmisla.

Barbara Brumen



Dolgočasna si

Dolgočasna si…

Ni mi več dovolj, da me gledaš s prekrasnimi plavimi očmi, 
ko klečiš pred mano.
Raje v kuhinji pijem kavo s tvojo mamo 
in streljam glinaste golobe s tvojim fotrom.
V delavnici pod najino spalnico sem sestavil
in postavil in razstavil in razrezal že stotine ptičjih hiš,
vrabci bruhajo od mojih semen.

Dolgočasna si mi,
zato me pogosto prime, da bi te pahnil v prepad,
a kaj ko hodiva, eh, saj ne hodiva,
z vsako leto novim renojem se brezciljno voziva 
le po horizontalnih poteh.

Želim si, da bi me včasih spotaknila,
povedala šalo na moj račun…
Nič ni narobe, če pljuneš, ko se nasmejiš…
Rad bi, da me blatiš in govoriš prijateljicam, da sem neotesan cepec,
da smrdim in da se ti dviguje ob pogledu name.
A ti si le dolgočasna…..

Dolgočasna si,
ko razlagaš, da sta najboljša poeta Chanel in Dior,
zato bom na tvojo lepotilno mizo na vsem lepem 
vsul pesek in najboljši cement,
zalil in premešal…
…od takrat naprej bo to moj šank.
Cele noči bom popival in rigal po klobasah,
usrane gate bodo moja frača, ko bom nažgan precizno ciljal vate.
Se boš takrat zehajoče zavedla, da te ne maram več?

Dejan Dimec



Odkar ne prihajaš več

Odkar ne prihajaš več,
sploh več ne pucam.

Pod tepih so se mi vgnezdile štrigle,
ponoči mi skozi nos in usta in ušesa,
(včasih tudi skozi zaprte oči)
lezejo v možgane.

Pojedle so mi center za barve in veselje.

Dejan Dimec



Želje

Želim si vse mokre dotike
in trenje pogledov
iz živahnih kotičkov moje domišljije,
preko neonsko-lavanderske svetlobe
so sijale tvoje pregrešno barvite oči.
Želim si vse besedne zatike
in motne nianse zgledov,
kako bi morale zgledat tercine
Ko pišem pesem iz grobe podobe
tega kako mamljiv si se mi zdel sinoči.

Danijela Konc



Krojač

Besede ji šivaš v srce,
pa vendar veš -
da niti ti zmanjkuje.
Pa vendar veš -
da razparal jih boš jutri.
A še zmeraj šepetaš
ji sladko na uho
ko šivaš in predeš in tkeješ
lačne misli v telo.
In ne veš,
da ona bi bila
tvoja vsa,
če ne bi je zapletal;
če bi ji le povedal,
če bi se izpovedal,
če bi jo pogledal -
s toplimi očmi.

Danijela Konc



Zate

Hrepenela sem po objemih,
poljubih po kričečih prepirih. 
Hrepenela sem po plesu v dežju, 
po s strastjo premočenih dotikih.
Hrepenela sem po nevihti.

Midva sva temu nasprotna.

Najina ljubezen je domača,
je topla kava zjutraj, ko si še maneš oči,
je težka odeja, ki te pokrije na mrzel večer.
Je sveča z vonjem bombaža, ki preveva vsak prostor najine biti.

Še vedno hrepenim po nevihtah, 
vendar po tistih pred najinim oknom.
V najinih poljubih kriči samo ljubezen,
dotiki se žametno dotikajo mojega srca.

Lara Domej



Lakota
poskus dekadence
Živ, rumenorožnato obarvan dan, ki se že preoblači v večer, razposajena 
glasna govorica migetajočih se ljudi pod oknom, smeh plava po zraku in 
se naseljuje v vsakega. Okno, na katerem je neprepustna mreža žalosti 
in sivine, varuje prostor pred svetlimi in bisernosvetlečimi čustvi, nasme-
janimi besedami. Temne solzne lise plavajo po njenem obrazu, nad njim 
visi črn oblak, ki je premagal sonce. Sivomoder nepremičen pogled je 
usmerjen v ogledalo pred njo. Poglej se, kakšna si. S požrešnimi očmi 
zreš vame ali sama vase, saj ne veš več. 
Česa si tako lačna, draga? Upadle oči se sprehajajo po telesu pred 
ogledalom od vsake vijolične zabuhle zaceljene praske do vsake
nepopolnosti, opazijo celo vse srčne rane, ki so drugim očem skrite. 
Krvavijo po telesu v potokih temno rdeče krvi, premešane z žalostjo in 
obupom. Črni leviatanti silijo iz vseh por mladega telesa. V vsej svoji 
veličastni ogabnosti prodirajo na plan z željo, da bi dokončno uničili, ubili 
in požrli belo telo, da bi vanj zasadili svoje rumene našpičene še ved-
no od ostankov umazane zobe in ga dokončno izpraznili tiste otroške 
nadebudnosti in otroškega čara v očeh, ki kljub vsemu še vedno pride 
včasih na plan. Deli, ki so ji bili všeč, a dlje kot gleda vanje, bolj njen po-
gled izziva demone, da objamejo te dele njenega telesa in na njih vržejo 
senco pogube, ustudnosti in začnejo se ji gabiti. Groteskna podoba sedi 
pred njo, oblečena, vendar vseeno tako grozno gola, razgaljena. 
Česa si lačna? Ne bodi požrešna. Stvor, ki ji govori, jo iz ogledala gleda 
že celo življenje. Spremlja jo na vsakem koraku in ne daje občutka, da 
se je bo kmalu naveličal in zapustil. Pogleda ga, nekoliko osramočeno, 
v njeni glavi postane najbolj glasna misel, naj se skrije pred njim, naj 
pobegne, naj se obrne. Stvor pa jo samo posmehljivo pogleda nazaj, ve 
kaj ji manjka, kaj jo pogublja. Njena usta so zaprta, nezmožna odgovora. 
Namesto stvora sedaj vanjo gleda resnica, obdana z biserno belo oble-
ko, iz njenih lesketajoče se modrih oči izseva žalost. 
Nekaj časa se samo nemo gledata, tekmujeta, katera bo prej pomeži-
knila. Kar naenkrat pa spet vidi oči, še bolj upadle kakor prej. Obrne se 
in pogleda rožo na okenski polici, ki vztrajno veni že lep čas, na skrajnem 
robu propada, ampak nima srca, da bi jo vrgla stran.

Lara Domej



Mrtvina sveta

Tako zgodaj, da je še noč.
Luno obdajajo zvezde, 
kot mrčes obdaja ulično luč. 

Mrtvina sveta.
Mrzel zrak.
Mrak. 

Tako zgodaj, da je še noč. 
Edina na svetu gledam,
kako se vsak trenutek rojeva nova luč.

Nepopisen občutek,
stoično samevam,
kot pozabljeni duh.

Vesna Plemen



Surova stran človeka

Ljubosumje,
sovraštvo,
hinavščina,
vrednote brez vrednosti,
ki omogočajo preživeti.

Vrednotim –
to, kar smo leta zatirali,
to surovo stran človeka,
ki je od zmeraj zakleta.

Pa se lepšaj z barvami,
moje bodo ostale prave,
moja kri rdeča – ne modra,
moj svet siv – brez barv,
ker nisem bog, sem Človek,
Človek, ki je naredil boga
in ga več premagati ne zna.

Priznam.

Vesna Plemen



Avtorica: Tjaša Mravljak
natečaj za naslovnico



labirint

ringlšpil
Del publikacije, ki bo kratkočasil dolge vožnje z avtobusom, posedanja 
doma, zunaj v kavarni ali v čakalnicah.

Rešitve najdeš ob koncu rubrike.

Navodila: 
Pomagaj Škratku 
najti pot iz labirinta.



Navodila: V polja vstavi pravilne odgovore.

križankai

VODORAVNO:

4. roman Prežihovega Voranca
5. kruhovi kipniki (koroško)
7. izpušna cev (koroško)
9. slavna lipa v Črni na Koroškem
11. izbranka Kralja Matjaža
12. pisateljica in odvetnica Prenner

NAVPIČNO:

1. najpomembnejši trg dravske 
doline v srednjem veku
2. koroški mladinski pisatelj
3. vanjo se izliva reka Meža
6. Ravne na Koroškem včasih
8. gora v Mežiški dolini, ki meji
na Avstrijo
10. koroški kantavtor Smolar



Navodila: vstavi številke od 1-9 v polja tako, da bodo
- vsako vrstico
- vsak stolpec
- vsak manjši kvadrat
zapolnjevalo vseh 9 številk, brez da bi katera bila zapisana dvakrat.

sudoku



Navodila: V vrsticah, stolpcih in diagonalah se skrivajo besede, ki 
spominjajo na konec leta. Jih najdeš?

najdi besede

     BOŽIČEK  DARILA  LUČKE 
      MAČEK   MRAZ       NAZDRAVLJANJE 
        NIPIČ          NOGAVICE  PALČKI 
    PREMOG           SILVESTROVO               SNEG 
      SVEČE           VEČERJA                ZAKUHANO 



kviz: Katera koroška 
mitološka oseba si ?
Koroška je prepojena z mitološkimi zgodbami. 
S pomočjo Möderndorferjevih zapisov ustnega izročila smo pripravili 
kviz, s katerim ugotoviš, kateri mitološki osebi si najbolj podoben/-a.

Navodila: 
- obkroži tebi najbližje odgovore na vprašanja
- seštej vse odgovore  A; B; C; D; in E posebej
- preberi opis lika, ki je označen s črko, katero si največkrat obkrožil/-a



Kako gledaš na svet?

A) Realistično. Včasih je bolje uslišati glavo kot pa srce. 
B) Realistično. Kar dam, pogosto tudi dobim. 
C) Optimistično. Živim v sožitju z okolico in drugimi. 
D) Pesimistično. Človek je naiven, v svetu moramo biti previdni.
E) Pesimistično. Je kar je, na koncu vsi umremo.

Kako bi ocenil/-a svoje sposobnosti kot vodja?

A) Odlične, rad/-a prevzamem odgovornost.
C) Dobre, dokler mi kdo ne gre navzkriž.
E) Sprejemljive, delam po lastni intuiciji, ne upoštevam drugih.
B) Slabe, raje vidim, da smo vsi v ekipi enakopravni.
D) Slabe, raje delam sam. 

Kako pomemben ti je spanec od 1-10?

E) 1 – 2, raje pijem energijske napitke ali kavo.
D) 3 – 4, saj sem že po naravi energičen/-a.  
B) 5 – 6, pomembno mi je zdravo ravnovesje med spanjem in budnostjo. 
C) 7 – 8, spim, kolikor mi je potrebno. 
A) 9 –1 0, izkoristim vsak trenutek dneva za spanje. 

Rad/-a deliš z drugimi?

C) Da, vedno.
A) Da, v meri pravičnega.
B) Da, ampak samo s tistimi, ki bi tudi sami delili z mano. 
E) Samo kadar imam kaj od tega.
D) Ne. 



Se hitro spoprijateljiš s tujci?

C) Večinoma hitro.
B) Da, če vidim, da je oseba dobrega srca. 
A) Takrat, ko je treba. 
E) Ni mi treba, ljudje sami pridejo do mene.
D)Tujcev se zapriseženo izogibam.

Rad/-a širiš čenče med prijatelji?

A) Ne, se ne spodobi. 
D) Ne čenčarim, si pa vedno mislim svoje. 
C) Včasih, ampak samo takrat, ko nikomur ne škoduje.
B) Da, ampak samo v prijateljskem krogu.
E) Da, sem glavni/-a posrednik/-ca

Kaj bi storil/-a, če bi našel/-a denarnico polno zlatnikov?

A) Pustil/-a bi jo, je zgolj malenkost, ki me ne mika.
C) Našel/-a lastnika in jo vrnil/-a takšno, kot sem jo našel/-a. 
B) Našel/-a bi lastnika in v denarnici zamenjal/-a zlatnik za štiriperesno 
deteljico za srečo. 
E)Vzel/-a bi vse zlatnike in zavrgel/-a ostalo.
D)Vzel/-a bi vse.

Kako najraje preživljaš svoj prosti čas?

B) Raje sem v naravi.
A) Raje počivam doma. 
C) Delam in pomagam drugim.
E) Zadržujem se v gostilnah. 
D) Rad/-a potujem in raziskujem nova okolja.



Kako bi drugi označili tvoj smisel za humor?

A) Večino časa sem resen/-a. 
B) Slab. 
E) Zdi se jim preveč kontroverzen.
C) Zdi se jim prikupen. 
D) Zdi se jim smešen.

Zvesto skrbiš za svoj izgled?

B) Da, vedno. 
C) V meri normale.
A) Da, na vsake nekaj let. 
E) Neurejenost je moja estetika.
D) Ni mi mar za to.

Kako bi preživel/-a petkov večer?

B) V družbi svojih najboljših prijateljev in prijateljic.
A) Dremal/-a bi doma.
C) Čas bi izkoristil/-a za opravke.
E) Šel/-a bi na gavdo.
D) Čakal/-a bi na vogalu, da lahko nekoga oropam. 

   
   OPOMBA: 
   
   Na naslednjih straneh najdeš opise izbranih mitoloških likov, ki 
   so zaznamovali koroško mitologijo. 

   Seštej vse odgovore  A; B; C; D; in E posebej, nato preberi opis                                                           
,  osebe, ki je označena s črko, katero si največkrat obkrožil.
   
 



PERKMANDELJC 
Si zelo ekološko in naravno usmer-
jena oseba. Tvoja glavna prioriteta 
v življenju je izogibanje in nagajan-
je ljudem, razen tistih par dni v letu, 
ko si pripravljen tudi kdaj pa kdaj 
pomagati in se družiti, kar je izredna 
škoda, saj sta tvoj smisel za humor 
in življenjska energija neprimerljivi. 
Čas preživet v naravi, še posebej 
med gorami, rudniki …, je zate nep-
ogrešljiv del življenja.

ŽAL ŽENE 
Si dobrohotna oseba, umirjenega 
značaja. Verjameš v enakopravnost 
med ljudmi. Od drugih pričakuješ, da 
bosta tvoja dobrota in znanje neke-
ga dne povrnjena. Za tvoje nasvete, 
ki jih z veseljem deliš med ljudi, pa 
pogosto pričakuješ kakšno vračilo, 
če pa do tega ne pride, z zavihanim 
nosom odkorakaš stran. Tvoj ozek 
krog prijateljev ti pomeni ogromno, 
svoj mir pa najpogosteje najdeš v 
naravi. Veliko ti pomeni tudi tvoj iz-
gled, v katerega vložiš veliko truda.

Število obkroženih:

A:_______ B:_______ C:_______ D:_______ E:_______

kviz: Katera koroška 
mitološka oseba si ?

D

B



KRALJ MATJAŽ
Med tvoje glavne vrline spadajo 
pravičnost, želja po miru med ljudmi 
in seveda tvoja zmožnost nemoten-
ega spanca. Si dober vodja, ki pozna 
mejo med čustvi in razumom. Zelo 
ceniš svoj čas na samem, svoj pros-
ti čas pa rad preživljaš v udobju las- 
tnega doma (postelje ali kavča). Na 
vsake toliko časa pa svojo resnost 
le zamenjaj s kakšnim brivnikom.

MOJCA POKRACULJA 
Tvoja zaupljivost in dobrota gresta 
v neskončnost. Ceniš ljudi in živa-
li, še posebej tiste zelo delovne in 
marljive. Veliko daš tudi na čistočo 
in red. Tvoja hiška/stanovanje/soba 
vedno izgleda kot iz škatlice (ali 
lončka ;)). Si optimistična oseba, 
ki si za prijatelje najde sebi enake, 
svoj prosti čas pa porabiš kar se da 
efektivno.

KUGA
Zate lahko rečemo, da je tvoja oseb-
nost naravnost nalezljiva. Čeprav si 
izredno pesimistična oseba s črnim 
smislom za humor in imaš žilico za 
širjenje (ne)koristnih informacij, je 
na tebi nekaj, kar ljudi takoj pritegne. 
Lahko bi rekli, da na njih narediš 
dosmrtni vtis. Moda, estetski izgled 
in urejenost ni tvoja prva prioriteta, 
razen kadar nosiš svoje najljubše 
modne dodatke: podočnjake.

A

C

E



REŠITVE ZA RUBRIKO 
RINGLŠPIL

KRIŽANKA



SUDOKU

NAJDI BESEDE

LABIRINT



DONATORJI 
V LETU 2021/2022

OBČINA 
MEŽICA

AGENCIJA
STEBER



Vsem donatorjem in podpornikom se iskreno zahvaljujemo! 
Brez vas ne bi uspeli izvesti projektov, ki smo si jih v preteklem letu 
zadali. Upamo, da boste tudi v prihodnje verjeli v naše delovanje in nas 
podpirali!

Publikacija Župa je nastala kot pobuda medkrajevnega in medgener-
acijskega povezovanja v Mežiški dolini. Posebej se zahvaljujemo vsem 
akterjem, ki so jo financirali v sklopu Lasovih projektov.







ZADNJA STRAN


